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TAKO BI NAJ BILO 
Bliža se konec šolskega 

leta in na naših šolah je v 
teh dneh živo. Pravkar so 
zaključili letne mladinske 
konference v Celju, kjer so 
razpravljali o vzgojnih in 
učnih uspehih mladih ljudi, 
o šolskih problemih in jih, 
primerjali s š o l s k o reformo 
ter smernicami V. kongresa 
Socialistične zveze. 

V teh dneh se bodo prav 
gotovo sestali tudi šolski o d - ' 
bori , ki bodo razpravljali o 
vzgoji mladih ljudi in anali-
zirali učne uspehe v luči šol
ske reforme. Prav bo, da bo
do ob tej priliki organi druž
benega upravljanja dali tudi 
priznanje prosvetnim delav
cem, še posebej tistim, ki 
vlagajo vse svoje napore v 
korist reformirani šoli. Po 
večjih šolah naj bi se udele
žili teh sej tudi predstavniki 
občinskih ali krajevnih odbo
rov Socialistične zveze. To si 
prosvetni delavci gotovo za
služijo. Stiki množičnih orga
nizacij z njimi naj bi bili čim 
bolj tesnejši in pristnejši, saj 
je njihova vloga v šoli in tu
di v izvenšolskem delu dokaj 
velika. To še posebej velja za 
prosvetne delavce na pode
želju. 

Tako bi naj bilo. Včasih pa 
ugotavljamo, da v nekaterih 
krajih premalo cenijo delo 
prosvetnih delavcev in nima
jo povsod najboljših odnosov 
do njih. Gotovo je to tudi 
eden od vzrokov, da prosvet
nih delavcev primanjkuje. 
Pred dnevi so na zborovanju 
prosvetnih delavcev v Celju 
omenili, da v celjskem okra
ju primanjkuje nad 200 uči
teljev in profesorjev, naj
manj 20 hi jih potrebovali 
samo v šmarski občini. 

V občinah hi se morali res
no zamisliti v ta problem in 
ugotoviti vzroke zakaj uči
telji nočejo v njihove šole in 
zakaj nekateri odhajajo dru
gam ali v druge poklice. Res 
je eden od vzrokov ta, da se 
nekateri zboji jo morda ne
koliko težjih življenjskih po
gojev v oddaljenih vaseh; da 
ni dovolj stanovanj in da 
imajo ponekod celo težave s 
prehrano. Vendar to ni edini 
in poglavitni vzrok. 

Za tako stanje je skoraj 
gotovo večkrat kriv tudi od
nos do prosvetnih delavcev, 
zlasti mlajših, ki prvič pride
jo v neki kraj. Njim na ob
čini navadno nudijo pre
majhno pomoč. Sprejem na 
občini je več ali manj for
malen in pozneje je mlad 
učitelj prepuščen po navadi 
samemu sehi. 

To pa je premalo. Mladega 
človeka bi morali na občini 
seznaniti z vsemi problemi 
kraja. Nekdo od odbornikov 
bi ga moral pospremiti na šo
lo, ga seznaniti s predsedni
kom šolskega odbora in mu 
pomagati najti primerno sta
novanje in hrano. Človek, ki 
prvič pride v neki kraj, ima 
tako čisto drugačen, prijeten 
občutek, kot če bi sam ta
val po vasi. 

Pri ugotavljanju raznih de
javnosti in uspehov največ
krat govorimo o številkah, ki 
so sicer tudi koristne in po
trebne za analizo nekega po
dročja, vendar pri tem žal 
največkrat pozabljamo na 
človeka, ki je vse to ustvaril. 
Premalo se zaradi tega po
glabljamo v odnose med 
ljudmi ter v psiho človeka, v 
tem primeru prosvetnega de
lavca, s katerim bi morali 
navezati tesnejše stike in mu 
vsestransko pomagati, da se 
nekje na podeželju ne izgubi. 

O tem bodo morali marsi
kje razmisliti, če hočemo, da 
bo z novim šolskim letom na 
naših šolah več prosvetnih 
delavcev kot jih je trenutno 
sedaj. -ma~ 

VREME V NASLEDNJIH DNEH 

za čas-od 9. do 19. junija 
Povečini bo sončno s pogostimi 

^evihtnimi plohami. — Močnejše pa
davine z ohladitvijo pričakujemo 
•"ed 10. in 12. junijem. 

Intelektualno delo je dobilo mesto, 
ki mu pripada 

v OKVIRU DNEVA PROSVETNIH DELAVCEV CELJSKEGA 
OKRAJA JE BILO V SOBOTO DOPOLDNE V VELIKI UNION-
SKI DVORANI ZBOROVANJE, KI SO SE GA POLEG KAKIH 
1000 PROSVETNIH DELAVCEV UDELEŽILI ŠE PREDSEDNIK 
REPUBLIŠKEGA SVETA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE 
STANE KAVCIC, PODPREDSEDNIK REPUBLIŠKEGA OD
BORA ZVEZE SINDIKATOV PROSVETNIH DELAVCEV SLO
VENIJE MIRKO RAVBAR, PREDSEDNIK 0 0 SZDL V CELJU 
J 0 2 E MAROLT, PODPREDSEDNIK OLO CELJE CVETO 
PELKO, PREDSEDNIK OSS V CELJU JOŽE JOST, SEKRE
TAR OBČINSKEGA KOMITEJA ZKS V CELJU TONE SKOK, 
PREDSEDNIK OBČINSKEGA LJUDSKEGA ODBORA FRANC 
RUPRET IN DRUGI. — ZBOROVANJE SO POZDRAVILI 
PREDSEDNIKI OKRAJNIH ODBOROV SINDIKATA PRO
SVETNIH DELAVCEV IZ NOVEGA MESTA, LJUBLJANE, 
KRANJA IN KOPRA, PREDSEDNIK 0 0 SZDL JOŽE MAROLT 
TER ZASTOPNIKI PIONIRJEV CELJSKEGA OKRAJA. 

Po nastopu pevskega zbora celj
skega učiteljišča je podal uvodno 
poročilo predsednik komisije za pro-
sveto in kulturo pri OSS v Celju 
Adolf Marčič. Letošnji dan prosvet
nih delavcev je tretji zapovrstjo, je 
dejal, njegova pomembnost pa je to
liko večja, ker pada v čas petnajste 
obletnice osvoboditve in desetlet
nice delavskega samoupravljanja. 
V času povojne graditve naše nove 
države, ko je hkrati z njeno eko
nomsko močjo rasla in še vedno 
rase duhovna fiziognomija novega 
človeka, je bil in bo tudi v bodoče 
prispevek prosvetnih delavcev v tej 
smeri ла vidnem mestu. Z impulziv
nim razvojem gospodarskega in 
družbenega življenja jugoslovanske 
skupnosti je torej neločljivo pove
zan tudi njegov duhovni razvoj, pri 
čemer ni mogoče spregledati vloge 
prosvetnih delavcev. Ta je bila in je 
v zavestnem in predanem delu za 
srečo mladega rodu ter v krepitvi 
vsebinsko polnih in idejno zdravih 
metod sodobnega šolskega sistema. 

Dejstvo, da živi polovica jugoslo
vanskega prebivalstva izven mest, 
kakor da je naša družba naposled 
dosegla tisto stopnjo, na kateri je 
aktivizacija človeškega duha v si
stemu izobraževanja zajela najširše 
plasti, postavlja pred prosvetne de
lavcev nove nalge. Njihovo mesto 
tedaj ni več samo v šoli, marveč 
povsod tam, kjer je življenjska 
stvarnost segla v roko organskemu 
progresu današnjega in jutrišnjega 
dne. 

Izreden porast šol in števila učen
cev v splošno jugoslovanskem ka
kor slovenskem merilu, saj se je šte
vilo učencev v času od 1938 do 1958 
skoraj podvojilo, dobiva zlasti v po
slednjih letih vse globlji značaj. Ta 
je zapopaden v vedno večjih sred
stvih, ki jih naša družba prispeva za 
nadaljnji razvoj šolstva. 

Na področju celjskega okraja je 
bilo po osvoboditvi zgrajenih 14 po
polnoma 'lovih šol, 12 je bilo popol
noma obnovljenih, v prihodnjih le
tih pa bo treba še znatnih investicij 
za nadaljnjo gradnjo, pa prav tako 
za notranjo ureditev in opremo tam, 
kjer je ta neprimerna. S tem v zvezi 

bo treba iskati rešitev v nekaterih 
konkretnih ukrepih. 

V skladu s tem, da imamo danes 
v celjskem okraju 32 popolno raz
vitih šol ter da primanjkuje okrog 
240 učnih moči, od tega zlasti fi
zikov, matematikov in slavistov v 
višjih stopnjah, bi bilo treba v Celju 
čimprej uresničiti zamisel pedago
ške akademije. Da pa bi problem re
šili tudi še z druge plati, bi bilo po
trebno rešiti še vprašanje stimu
lansa za »neproduktivno« prosvetno 
delo. Prejemki prosvetnih delavcev 
so sicer zadovoljivi, vendar skoraj 
ne vzdržijo primerjave s prejemki v 
gospodarskih organizacijah; zlasti je 
razlika očitna v primerjavi plačeva
nja nadur. Pogosti očitki namreč, da 
je prosvetno delo neproduktivno ter 
da neproduktivnega dela ni mogoče 
meriti z ekonomskimi enotami in ga 
torej tudi ni mogoče plačevati po 
učinku —taki očitki niso utemeljeni, 
saj so naposled vsi kadri v gospo
darskih organizacijah i^šli iz šole. ' 

Pri reševanju življenjskih vpra
šanj prosvetnih delavcev (stanova
nja, družbena prehrana, letovanja) 
bo zlasti važno upoštevati vse tiste 
okoliščine, ki dajejo prosvetnim de
lavcem njih polnopravni družbeni 
pomen. 

V tem smislu je na zborovanju 
govoril tudi predsednik Republiške
ga sveta Zveze sindikatov Slovenije 
Stane Kavčič. Dejal je, da se je v 
Sloveniji že nekaj let nazaj vlagalo 
veliko investicij v gospodarstvo, zla
sti v industrijo in kmetijstvo ter da 
zato ni bilo dovolj objektivnih mož
nosti za razvoj šolstva. Medtem pa 
smo v zadnjih letih že dosegli v ko
rist šolstva določene premike. To 
kažejo številke. V petletnem načrtu 
Slovenije — do 1961 je bilo pred
videnih za šolstvo 15 milijard dinar
jev, od katerih smo v prvih dveh le
tih investirali več ko 2 milijardi let
no, lani pa že več ko 3 milijarde. 
Naloga subjektivnih političnih fak
torjev pa je, da zastavijo ves svoj 
vpliv za to, da se s tako politiko 
nadaljuje. 

Drugi moment je materialni polo
žaj prosvetnih delavcev, ki je vzbu
jal nezadovoljstvo. Prebredli smo 

povojno obdobje, v katerem je bil 
tako imenovani neproduktivni dela
vec bolj ali manj zapostavljen. Da
nes pa je vrednotenje intelektualne
ga dela dobilo svoje mesto — hiter 
razvoj kaže njegovo dejansko vred
nost, socialistična družba ne bi 
mogla dalje brez njega. Primere 
miselnosti, če so ali kjer so, naj bo 
prosvetni delavec prakticist za ne
ke splošne posle — take primere bi 
bilo treba osmešiti, se jim zoper-
staviti in pokazati konkretno vlogo 
pedagoškega dela. V zadnjih treh 
letih so se v tem smislu izvršile bi
stvene spremembe Danes je položaj 
urejen. Že 1. januarja 1958 je prišlo 
do nekaterih bistvenih sprememb za 
izboljšanje pogojev, ki so jih poprej 
določali preveč centralni vsedržavni 
regulativi. 

Vzgoja mladega rodu je namenje
na gospdarstvu, zato je naša dolž
nost, da tudi materialne temelje pro
svetnih delavcev povežemo z gospo
darstvom. Toda preveč uniformirani 
centralistični predpisi to vsklajeva-
nje pogosto onemogočajo. Zato bi 
bilo treba dati več pristojnosti sa
moupravnim organom, komunam in 
šolskim odborom — dolžnost nas 
vseh pa je, da podpremo reševanje 
nekaterih nerešenih vprašanj pro
svetnih delavcev, ki bi lahko zavi
rala nadaljnji razvoj šolstva. Vse se 
seveda tu ne da reševati zgolj iz 
materialnih vidikov, potreben je tu
di humanizem. 

Ob zaključku je tovariš Stane 
Kavčič poudaril, da bo treba še z 
večjim znanjem nadaljevati začeto 
delo, v smislu dosedanjih pridobitev 
na tem področju in v razvijanju no
vih oblik pedagoške vzgoje za zdrav 
intelektualni razvoj mlade genera
cije, dhr 

Gostje med zborovanjem prosvetnih delavcev 

Pohitimo, da ne bo šlo v pozabo 
v poletnih mesecih bodo v celj

skem okraju začeli sistematično z'bi-
rati po občinah zgodovinsko gradi
vo iz delavskega gpbanja pred voj
no in še iposäbej v času narodno
osvobodilne vojne. Doslej je bilo 
zibrano že dokaj spominskega gra
diva in napisano nekaj kronik, ven
dar so to delali posamezniki in je 
zaradi tega bilo največkrat zbrano 
gradivo zgodovinsko netočno. 

IKer čas hiti, saj je že 15 let od 
osvoboditve in zaradi tega gredo 
dogodki vedno bolj v pozabo, je 
Okrajni odbor Zveze 'borcev sklenil 
v poletnih mesecih organizirati si
stematično akcijo za zibiranje topo
grafije NOB, na podlagi katere bo
do pozneje sestavili občinske kro
nike, ki bodo zajele predvojno, med
vojno in povojno 0'bdobje. 

Namen te akcije je, da se zberejo 
zares zgodovinsko objektivni podat
ki in registrirajo dejstva, ki so v 

resnici bila. Zato bodo ustanovili po 
občinah ekipe, odnosno topografske 
skupine, sestavljene iz ljudi, ki ima
jo največ smisla za tako delo. Pre
den bodo začele zbirati na terenu 
podatke bodo ekipe dobile na vpo
gled ves doslej zbrani material, kro
nike, življenjepise in spomine bor
cev. Sele nato bodo ekipe s pomočjo 
borcev in aktivistov na terenu zgo
dovinsko obdelale vse objekte, ki so 
bili v občini važni v času narodno
osvobodilne vojne. 

Da bo delo laže potekalo, bo od
delek NOB pri celjskem muzeju nu
dil ekipam pomoč. Razen tega, da 
bo dal na razpolago vse doslej zbra
no gradivo, ki je za posamezne ob
čine važno, bo ekipam nudil tudi 
pomoč v instruktaži. Nekaj sredste\' 
za pomoč v tej akciji bo nudil Okr. 
odbor ZB. Tudi občine bodo nudile 
materialno pomoč, da bo delo čim 
bolje in hitreje opravljeno. Tako 
zbrana kronika bo predstavljala za 
občino reprezentančno knjigo, v ka
teri bo zajeta vsa predvojna in med
vojna zgodovina, razen tega pa tudi 
.povojna graditev v občini. 

Doslej so zbrali največ zgodovin
skega gradiva v šoštanjski občini. 
Njihova kronika bo -skoraj vzorno in i 
sistematično urejena. Pripravljajo jo | 
za drugo leto, ko bomo slavili 20- ] 
letnico vstaje in bo gotovo prva naj- ? 
bolj vzorno urejenih kronik v celj- J 
skem okraju. Temu vzgledu naj bi ^ 
sledile organizacije Zveze borcev v î 
ostalih občinah. Cim bolj bomo z j 
delom pohiteli, tem laže bomo zbral i ' i 
podatke, saj dogodki gredo iz leta v 
leto vedno bolj v pozabo. -ma- , 

SKUPNA SEJA 
OBEH ZBOROV OLO CELJE 
Včeraj je bila v dvorani Narod

nega dama v Celju skupna seja 
okrajnega zbora in zbora proizva
jalcev OLO Celje. Tokrat so ла seji 
razpravljali o problematiki invali
dov in borcev, o izpolnjevanju prora
čunov okraja in občin v letošnjem 
letu, zdravstvenem zavarovanju 
kmetijskih proizvajalcev in o uve
ljavitvi tega zavarovanja v celjskem; 
okraju. 

Razen tega so odborniki poslušali 
poročilo komisije za gospodarstvo, 
komisije za predpiše ter komisije za 
volitve in im.enovanja. O seji bomo 
obširneje poročali v prihodnji šte
vilki. 

Z ZASEDANJA ZBORA PROIZVAJALCEV V SLOV. KONJICAH 

SPODBUDNEJŠI SISTEM 
nagrajevanja v vsa podjetju 

Pred dnevi je bilo v Slovenskih 
Konjicah zasedanje zbora proizva
jalcev, ki so ga posvetili problemom 
uveljavljanja spodbudnejšega siste
ma nagrajevanja v gospodarskih 
organizacijah. Najprej je govoril 
predsednik občine. Poudaril je, da 
je za hitrejše prodiranje novega si
stema nagrajevanja v vse gospodar
ske organizacije odgovoren v veliki 
meri zbor proizvajalcev, hkrati pa je 
predlagal, da bi zbor imenoval po
sebno komisijo, ki bo probleme uva
janja sistema nagrajevanja pred
vsem v manjših gostinskih, obrtnih 
in trgovskih podjetjih analizirala in 
tem podjetjem tudi pomagala. Ne z 
odloki in posegi v delovanje delav
skih svetov podjetij, temveč s po
močjo delovnim kolektivom, ki še 
niso našli načina, da bi vpeljali in 
uveljavili nove oblike nagrajevanja 
po delu, bodo pripomogli tudi, da 
bo vez med zborom proizvajalcev in 
podjetji v občini trdnejša. To pa je 
še en pomemben smoter. 

V konjiški občini sodijo, da bo pri 
reševanju tega problema lahko od
igrala vidno vlogo tudi delavska 
univerza. Sedaj, ko pripravljajo pro
gram za tečaje in predavanja, bodo 
morali vanj vključiti tudi predava
nja o nagrajevanju po enoti proiz
voda, po ekonomskih enotah in dru
gih oblikah spodbudnejšega nagra
jevanja. Konkretne izkušnje in pre
dnosti novega sistema morajo nam
reč priti med ljudi, med delavce, ker 
je le tako mogoče pričakovati popo
ten uspeh. 

Na zborovanju so podrobno anali
zirali izkušnje in uspehe, ki so jih 
dosegla večja industrijska podjetja 
v konjiški občini z uvedbo nagraje
vanja po dejansko vloženem delu. 
Tako so v Lesno industrijskem pod
jetju kljub temu, da je zaradi okva
re stal najpomembnejši stroj, zviša
li storilnost do 15 odstotkov. V ne
katerih ekonomskih enotah so zabe
ležili večje uspehe, drugje manjše. 
Iz vzrokov tega nesorazmerja, ki jih 
bodo proučili, bodo poizkusili po
praviti še nekatere slabosti njihove
ga sedanjega sistema nagrajevanja. 
V Konusu so z novim sistemom na
grajevanja naredili velik korak na
prej. Proučili so vrsto oblik in izbra
li za njih najustreznejšo. Tako je 
pri njih merilo za nagrajevanje vsa
kega zaposlenega delavca njegov 

osebni učinek pri deîu, znižanje 
stroškov in doseženi dohodek pod
jetja. Rezultati tega doslednega si
stema se že kažejo. Proizvodnja se 
je povečala za 16 odstotkov, in sicer 
le s tremi odstotki več zaposlenih, 
storilnost pa se je povečala vsaj za 
13 odstotkov. 

Izredno lepe uspehe so dosegli v 
Kostroju, kjer so že prvi poizkusi 
visoko povečali storilnost in hkrati 
tudi dohodke podjetja. Zanimiva je 
zlasti ugotovitev, da se je predvsem 
po zaslugi uvedbe novega sistema 
nagrajevanja bistveno zmanjšal čas 
za izdelavo nekaterih proizvodov. 
Tako so na primer lani porabili za 
izdelavo reduktorja preko 170 de
lovnih ur, letos pa isti reduktor iz
delajo v 91 urah. Podobnih prime
rov skoraj nepričakovanega poveča
nja storilnosti je še več. Istočasno 
pa so opazili, da njihov dosedanji 
največji problem, dejansko ni pro
blem. Doslej so namreč im.eli težave 
zaradi pomanjkanja visokokvalifici
rane delovne sile. Po uvedbi nagra
jevanja po enoti proizvoda pa se je 
pokazalo, da je te v podjetju skoraj 
preveč. 

Na posvetovanju so tudi opozorili, 
da bo pri tej akciji potrebna večja 
aktivnost sindikalnih podružnic. Saj 
se je na primer v Kostroju pokaza
lo, da so delavci v začetku gledali 
na spremembo sistema nagrajevanja 
precej nezaupljivo. Ko pa so se po
kazali ugodni rezultati, se je mišlje
nje spremenilo, zanimanje delavcev 
za proizvodnjo in proizvodne po
stopke pa bistveno povečalo. Naloga 
sindikalnih podružnic bo zato v na
slednjem obdobju, da bodo sezna
nili s prednostmi novega sistema 
predvsem delavce in kar je še važ
nejše — slehernega člana kolektiva. 

mi 

OBČINSKE KONFERENCE SZDL 
V CELJSKEM OKRAJU 

V vseh občinah celjskega okraja 
se skrbno pripravljajo na občinske 
konference Socialistične zveze, na"" 
katerih bodo obravnavali probleme, 
naloge in perspektive komun sklad
no s smernicami V. kongresa. 

V žalski dbčini bo konferenca že 
v soboto, 11. junija, v Mozirju 
18. junija, v Laškem 19., v Celju in 
Šentjurju 22., v Šoštanju 25., v Slov. 
Konjicah 26. ter v Šmarju 29. junija. 

Analiza dejavnosti 
trgovine 

Danes je bila v Celju redna 
letna skupščina Trgovinske 
zbornice za celjski okraj, na 
kateri so podrobno obravnavali 
pereče probleme blagovnega 
prometa in organizacije tržišča 
š posebnim ozirom na uvajanje 
nagrajevanja po učinku v tr
govskih podjetjih. Razen tega 
so podrobno proučili tudi ka
drovske probleme, vprašanja 
dosedanjih investicij in gra
denj trgovskih lokalov v pri
hodnosti ter vprašanje usta
navljanja posebnih izobraže
valnih središč za delavce v tr
govski stroki. 

Občni zbor je dal precej ko
ristnih pobud na vseh področ
jih delovanja trgovinske zbor
nice in za izboljšavo trgovine 
na sploh. O podrobnostih bomo 
poročali v naslednji številki. 

D A R U J K R I 
IN R E Š I L B O Š ŽIVLJENJA. 

Krvodajalce je pozdravila tudi dr. Štrausova 

V soboto je bil v celjski bolnišnici 
svečan sprejem najpožrtvovalnejših 
darovalcev krvi, ki so se ga udele
žili tudi nekateri zdravniki. Podčr
tali so velik pomen krvodajalske ak
cije za cdjsko bolnišnico, ki sprej
me dnevno večje število težjih bol
nikov, poudarili pa so, da količina 
krvi, ki jo na transfuzijski postaji 
odvzamejo, še vedno ni dovolj veli
ka, da b i zadovoljili vse potrebe. 

Ob dnevu krvodajalcev so bile 
slavnostne prieditve tudi v Žalcu in 

Laškem, kjer so razvili prapor pod
mladka Rdečega križa. V soboto po
poldne ipa so v dvorani delavskega 
odra razdelili najzaslužnejšim da
rovalcem krvi diplome, zlate in sre
brne značke. Več kot dvajsetkrat so 
darovali kri in dotili za to diplome: 
Stanko Felser, Marija Horjak, Alojz 
Kržič, Avgust Lokan, Peter Ložar. 
Marija Petelinek, Cilka Pilih, Ferdo 
Savsky, Jože Zelinka, Ivanka Bezar 
in Antonija Jazbec. 



Lep razmoh strelskego športa 
RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM OKRAJNEGA STRELSKEGA 

strelske organizacije v našem 
oliraju so zlasti v letošnjem letu do
segle nekatere zavidljive uspehe, je 
med drugim v razgovoru dejal pred
sednik Okrajnega strelskega odbora 
polkovnik J LA in narodni hero i 
FRANC ROJŠEK. Ti uspehi se niso 
pokazali samo v organiziranju šte
vilnih tekmovanj in prireditev, tem
več tudi v razširitvi in okrepitvi 
družin, občinskih in okrajnega strel
skega odbora. 

Tako smo letos uspešno končali 
družinska, občinska in okrajno tek
movanje za zlato puščico. Lep 
uspeh smio dosegli tudi v tekmova
nju na čast mednarodnega praznika 
žena, saj je v Celju takrat nastopilo 
nad sto članic strelskih družin in od 
tega samo iz šmarske občine 61! Mi
mo tega smo organizirali srednje
šolsko prvenstvo v streljanju z 
zračno puško, sodelovali na repub
liškem tekmovanju za zlato pušči
co, izvedli tekmovanje sindikalnih 
podružnic, nadalje družinska tek
movanja z malokalibrsko puško, se 
udeležili pohoda »Ob žici okupirane 
Ljubljane« itd. Na republiškem pr
venstvu pa so se lepo uveljavili tu
di pionirji. 

Do sredine tekočega meseca bodo 
končana občinska prvenstva z ma
lokalibrsko puško, od 24. do 26. t. 
m. pa bo v Štorah okrajno prven
stvo v streljanju z malokalibrsko 
puško. 

Razen tega se že zdaj pripravlja
mo na praznovanje dneva borca. V 
počastitev 4. julija bomo namreč 
pripravili skupaj z Zvezo borcev in 
Združenjem rezervnih oficirjev in 

podoficirjev več množičnih strelskih 
prireditev. 

V okraju imamo zdaj 85 strelskih 
družin s skupaj 5250 člani, je nada
ljeval tov. Rojšek. Znaten porast 
števila družin in članov smo zabe
ležili v aprilu in zlasti še v maju, 
ko so naše organizacije sprejele tek
movanje, ki ga je razpisala Strelska 
zveza Jugoslavije. Tako smo samo 
v počastitev dneva mladosti dobili 
kar deset novih družin, oziroma nad 
pet sto novih članov. To je lep 
uspeh, ki nas tudi v zveznem tekmo
vanju postavlja v isam vrh najbolj
ših organizacij. Ne glede na dokaj 
razširjene strelske družine pa ima
mo še vedno nekaj pogojev za usta

novitev novih organizacij. To delo 
bi lahko opravili še z ivečjim uspe
hom če bi imeli na razpolago tudi 
dovolj orožja, ki ga družine potre
bujejo. 

Ko je tov. Rojšek govoril o minu
lem delu, je zlasti pohvalil priza
devnost organizacij in njenih čla
nov v prireditvah na čast dneva 

mladosti. Samo takrat je na različ
nih strelskih tekmovanjih nastopilo 
nad 2300 mladine in ostalih članov. 

V maju pa smo pričeli še z eno 
akcijo, na katero smo zelo ponosni, 
saj je pokazala, da smo z njo 
ustregli ljudem v mnogih oddalje
nih krajih. Skupaj s. komando celj
ske garnizije JLA ter okrajnim od
borom SZDL smo formirali ekipo, ki 
je s kinoprojektorjem in dokumen
tarnimi filmi obiskala nekatere kra
je. S to akcijo smo nadaljevali tudi 
v tem mesecu. Povsod, kamor je 
ekipa prišla, je bila deležna hvalež
nega sprejema. Ljudje in organiza
cije pa so nam pisali zahvalna pi
sma, v katerih so nas še prosili, da 
naj še pridemo med nje. To daje mi
sliti, da bi morala delati na terenu 
stalna ekipa, ki bi našim ljudem po
sredovala dokumentarne in druge 
filme. Mi se bomo zavzeli, da bi ta 
načrt povsem uresničili, saj gre tu 
predvsem za vzgojno delo. 

Ko pa je tov. Rojšek ocenjeval 
delo občinskih strelskih odborov je 
na prvem mestu pohvalili šmarske-
ga, za njim pa celjskega in onega 
v Žalcu. Najslabši pa je občinski 
strelski odbor v Laškem. Vsi posku
si, da bi poživili delo v tej občini so 
zaenkrat ostali brez pozitivnih po
sledic. Zdaj bo okrajni odbor skušal 
poživeti delo s pomočjo kolektiva 
tekstilne tovarne »Volna«. Upa, da 
tokrat ne bo zaman. 

Svoje dela pa je solidno zastavil 
tudi okrajni odbor, ki ima v svojih 
vrstah zelo delavne in prizadevne 
tovariše, je še dejal tov. polkovnik. 
Med njimi se zlasti odlikuje sekre
tar Ivan Putnik, ki ves svoj prosti 
čas žrtvuje strelski organizaciji. 

Na koncu se je pogovor zasukal 
še na nekatere tekoče naloge. Pri 
tem je tov. predsednik zlasti omenil 
gradnjo modernega strelišča za ma
lokalibrsko puško v grapi blizu go
stilne »Na gričku« v Liscah. Pri 
gradnji tega strelišča naj bi sode
lovali tudi strelci sami, ki bi del 
prostega časa izkoristili za strokov
no vzgojo. Po programu naj bi tu 
delale tri brigade strelcev iz vse 
Slovenije, ki bi štele po 50 ljudi. Ta
ko bi v treh izmenah delalo skupaj 
150 strelcev, oziroma 150 bodočih 
strelskih inštruktorjev. Kot vse kaže 
bo novo strelišče že letos zgrajeno 
do takšne faze, da bodo na njem 
možna tekmovanja. 

Nazadnje je tov. Rojšek še ome
nil, da kažejo tudi okrajni ljudski 
odbor ter okrajne politične organi
zacije največje razumevanje za delo 
strelskih organizacij. Sicer pa smo 
z dosedanjim delom postavili solid
ne osnove za nadaljnjo razširitev 
strelskih družin in s tem za še mno-
žičnejše udejstvovanje naših ljudi v 
strelskih organizacijah. Gotovo pa 
je tudi to, je končal predsednik 
okrajnega strelskega odbora, da bo
mo na račun množičnega dela iz
boljšali še kvaliteto strelskega špor
ta. M. B. 

3 . J U L I J A 
V E L I K O P A R T I Z A N S K O 
S R E Č A N J E N A R O G L I 

Občinski odbor Zveze borcev v 
Slov. Konjicah pripravlja na pobudo 
krajevne organizacije ZB v Zrečah 
3. julija veliko part izansko srečanje 
na Rogli. 

Ob tej prili'ki bodo prekopali tudi 
grobove 34 padlih borcev, ki so se 
borili v vrstah XIV. divizije ter od
krili 5 spomenikov. Pričakujejo, da 
se bo teh svečanosti udeležilo veli
ko število ljudi. 

POGLED 
PO 

SVETU 
Svet čaka, da hi se prah pole

gel, prah po detonaciji v Parizu, 
kakor je dejal Hruščev, ki rad 
posega v zakladnico ljudskih pri
mer iz svoje ukrajinske domovi
ne, Gogoljeve domovine. Vse ka
že, da si ohe stranki, oha hloka, 
krivca velike zamude in velikega 
razočaranja v Parizu, prizadevata 
čimprej izkrčiti ruševine in raz
jasniti obzorje, ki ga zakriva oh-
lak prahu in megle. Prahu člove
ške nečimrnosti, napuha, sogolt-
nosti in drugih lastnosti, ki raz
dvajajo tako ljudi kakor narode 
in države. 

Potem ko je NATO pakt zboro
val v Carigradu, se je sešel 
SEATO pakt v Newyorku. Ne 

vemo, koliko je atlantski štab vpli
val na spremembe v Turčiji, če
prav je jasno, da NorstaxLovi 
ljudje niso bili zadovoljni, ko so 
gledali tisoče turških študentov 
demonstrirati pred centri Mende-
resove oblasti. Turčija je ena sa
ma vojaška baza Atlantskega 
pakta in nikomur ni nejasno, zo
per koga so te baze naperjene, 
prav tako je jasno, zakaj so ZDA 
v zadnjih dveh letih investirale v 
turško vojsko in gospodarstvo 3 
milijarde dolarjev. Ce danes vo
jaška vlada izjavlja, da ne bo 
sprememb v zunanji politiki, se 
najbrž temu tudi največji naiv
než na svetu ne bo začudil. Ce 
bodo volitve, bo ta vlada že po
skrbela, da ne bo prehudega mač
ka zaradi rezultatov. Stranke, ki 
bi utegnile izzvati incidente, so že 
prepovedane. 

Tudi v Koreji pometajo Avgi-
jev hlev, ki ga je v znamenju 
»svobodnega« sveta z gnojem ko-

' rupcije napolnil Sing Man Ri. Ta 
je moral na stara leta skrivaj za
pustiti Seul, javni tožilec pa vse
mu svetu razkriva, koliko milijo
nov dolarjev je Korejo stal Sing 
Man Rijev luksuz, luksuz in ko
rupcija njegovih opričnikov. Sha
kespeare bi utegnil napisati na to 
temo drugačnega kralja Leara. 

Pravica pa bi utegnila v krat
kem razgaliti še nekaj drugih vel-
mož na položajih in v senci. Ja
ponci se še niso pobotali z nasilno 
ratifikacijo obrambnega pakta z 
ZDA, šef vlade Kiši je tarča ja
ponskih domoljubov. Generalni 
inspektor zahodno-nemške vojske 
general Heusinger, velika maska 
v atlantskem lager ju, se bo težko 
ubranil očitkom, ki jih je nanj 
naperil sojetnik po protihitlerjev-
skem puču iz 1. 1944. Izraelci pra
vijo, da imajo seznam še živečih 
vidnih nacističnih veljakov, ki se 
pod raznimi krinkami skrivajo po 
raznih državah. Proces proti Eich-
mannu, šefu gestapovske službe 
za uničenje Zidov, bo svetu ver
jetno odkril marsikaj, kar bi bila 
povojna »demokratična« Nemčija 
rada prikrila. Kljub vsemu je tež
ko priznati, da se je nemškemu 
narodu skotila taka mnogoosebna 
človeška zver. 

V Alžiru je na volitvah zmagal 
de Gaulle. Njegovi pristaši so do
bili 295 mandatov, nasprotniki 87. 
V mestu Alžiru so dobili največ 
glasov ekstremisti, zagovorniki 
francoske Alžirije. De Gaulle ima 
zdaj neko osnovo, da bi začrtal 
Alžiru novo pot v prihodnost. To 
pa seveda ni pot, ki jo kaže al
žirskemu ljudstvu njihovo osvo
bodilno gibanje. 

Za mir nič prida ne pomenijo 
novice o načrtih za vojaško kre
pitev zahodne zveze. V Newyork 
je za deset dni prišel angleški 
vojni minister Watkinson, da bi 
za angleško vojsko dobil najmo
dernejše ameriške rakete »Pola
ris«. ZDA ponujajo raketno atom
sko orožje svojim zaveznikom pod 
pogojem, da ostanejo pod kontro
lo Norstadovega štaba. Po drugi 
strani pravijo, da bo Anglija dala 
Franciji na razpolago svoje atom
ske skrivnosti, če bo k temu pri
volila Amerika. To bi utegnilo 
zmanjšati naraščajočo moč in 
vpliv Nemčije, ki že danes nasto
pa v zahodni zvezi kot odločilni 
činitelj. Macmillan je v Spod
njem domu v zunanjepolitični de
bati ponovno poudaril, da pariški 
neuspeh ne sme povzročiti znat
nejših sprememb v mednarodnih 
odnosih. Sprejel je tudi misel 
predsednika Tita, da mora pri iz-
boljšavanju položaja prevzeti 
večjo vlogo OZN. Anglija se s 
tem svojim stališčem uveljavlja 
kot velika sila, ameriški Penta
gon s svojimi velikimi načrti pa 
mimo nje ne more. Njena miro
tvorna vloga mnogo pomeni za 
staro anglo-amerikansko zvezo. 

T. O. 

V Vitanju 
manjka stanovanj 

Novoizvoljeni delavski svet v kladi-
varni Vitanje je na svoji nedavni seji 
razpravljal o pomanjkanju stanovanj za 
delavce. Spričo tega tudi zelo težko do
bijo strokovni kader. Delavski svet pa 
je načel tudi vprašanje kvalifikacije de
lavcev. Predlagali so, da naj bi letos 
organizirali več strokovnih tečajev. 

V zadnjem tednu 
po domovini 

Petek, 5. junija 
PO DVODNEVNEM delu se je končalo 

zasedanje Zvezne ljudske skupščine, na 
katerem so med drugim sprejeli reso
lucijo o strokovnem izobraževanju kad
rov, ki odpira široke perspektive lju
dem, da se izobrazijo do najvišje stop
nje. 

Sobota, 4. junija 
IZVRSNI SVhT Ljudske skupščine je 

sprejel osnutku o ustanovitvi Višje po
morske šole v Piranu in Višje agronom
ske šole v Mariboru. Oba osnutka bo 
predložil zasedanju Ljudske skupščiLne 
v razpravo in potrditev. 

Nedelja, 5. junija 
V LIPICI so proslavili 580-letnico 

kobilarne. Med mnogimi gosti se je sve
čanosti udeležil tudi predsednik repub
like Tito s soprogo. 

Ponedeljek, 6. junija 
NA BLEDU se je začel drugi kongres 

Zveze knjigovodij Jugoslavije. Kongresu 
prisostvuje nad 500 delegatov. 

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR V SPLI
TU je sprejel odlok o ustanovitvi stroj
ne in kemijsko tehnološke fakultete, na 
katerih se bodo začela predavanja že 
jeseni. Sprejeli so tudi predlog o usta
novitvi centra za pravne študije. 

Torek, 7. junija 
NA BEOGRAJSKEM MEDNARODNEM 

SEJMU OBRTI je zlato medaljo sprejel 
tudi kolektiv celjske Zlatarne. 

PREDSEDNIK REPUBLIKE TITO je 
odlikoval podpredsednika Zveznega iz
vršnega sveta Rodoljuba Colakoviča ob 
njegovem 60. rojstnem dnevu z Redom 
junaka socialističnega dela. Visoko od
likovanje mu je podelil podpredsednik 
Zveznega izvršnega sveta Edvard Kar
delj. 

Sreda, 8. junija 
REPUBLIŠKI SVET za zdravstvo je 

na svoji seji sprejel sklep o ustanovitvi 
višje stomatološke šole v Mariboru. O 
tem bo dokončno sklepal še Izvršni svet. 

Vsi sliupaj smo odgovorni 
za delo stanovanjske skupnosti 

Ko smo dobili prve stanovanj
ske skupnosti se je zdelo, da bodo 
novi organi stanovalcev določenih 
območij zaživeli, da bodo bolj od
ločno kot doslej reševali svoje 
probleme, tiste, ki zadevajo in 
zanimajo skoraj slehernega dr
žavljana in podobno. Toda, žal je 
prvemu zaletu sledil zastoj. Zdaj 
o neki posebni aktivnosti stano
vanjskih skupnosti, vsaj na sploš-
710, ne moremo govoriti. Ce anali
ziramo vzroke za takšno stanje, 
bi morali na prvem mestu ugoto
viti, da v večini primerov stano
vanjske skupnosti niso dobile po
trebne pomoči niti od ljudskih 
odborov, še manj pa od političnih 
organizacij, delovnih kolektivov 
itd. V tem pogledu velja za izje
mo žalska skupnost. Del krivde 
za ne preveč živahno dejavnost 
pa tiči tudi v nenačrtnem delu 
stanovanjske skupnosti. 

V kopici problemov, ki se pora
jajo ob ustanavljanju in prvih 
korakih stanovanjskih skupnosti, 
je vsekakor najvažnejši odnos 
ljudskega odbora do tega organa. 
Prav je, da so bile občine nosilec 
pobude za ustanavljanje stano
vanjskih skupnosti, toda ta pobu
da se ne sme izroditi v to, da po
stane stanovanjska skupnost sa
mo podaljšana roka občine. Pri 
vsem tem radi pozabljamo, da so 
stanovanjske skupnosti samou
pravni organi stanovalcev, v ka
terih mora priti pobuda državlja
nov do polne veljave. Tu naj se 
snujejo načrti! Če takšnega dela 
ne ho, potem tudi o stanovanjskih 

skupnostih ne moremo govoriti 
Kakor se je pokazalo škodljii^^ 

diktiranje ljudskega odbora рц 
sprejemanju delovnih načrtov, ta. 
ko je napačna druga skrajnost 
pri kateri ljudski odbori občin ni! 
s o pokazali prevelike vneme ¿a 
sodelovanje, oziroma za delo sta. 
novanjskih skupnosti. 

Po vsem tem lahko zaključimo 
da naj bodo večkratni sestanki 
zastopnikov ljudskega odbora in 
vseh političnih ter družbenih on 
ganizacij, delovnih kolektivov y 
okviru stanovanjske skupnosti 
stalna oblika, na katerih naj se 
vsi skupaj pogovorijo o delovnik 
načrtih. Razumljivo je, da morajo 
takšne programe dela potrditi še 
zbori volivcev. Gotovo je, da bo 
tako široko zasnovano delo in so. 
delovanje rodilo pozitivne sadove 
in da se bo stanovanjska skup. 
nost, kot tako imenovana razšir. 
jena družina, uveljavila v najšir. 
šem pomenu besede. 

Pri takšni afirmaciji stanovanj, 
skih skupnosti lahko imajo veliko 
vlogo še delovni kolektivii in nji. 
hovi samoupravni organi. Zdaj je 
tako, da kolektivi bolj čakajo na 
dogajanja znotraj stanovanjske 
skupnosti kot pa, da bi bili inici-
atorji pobud, dela itd. Nekaj po
dobnega velja za sindikalne orga
nizacije, pa čeprav bi lahko ravno 
na tem torišču našle hvaležno po
dročje uresničevanja skrbi za de
lovnega človeka. 

Določene slabosti pri začetnem 
delu stanovanjskih skupnosti so 
se pojavile še zaradi sprejemanja 
prevelikih, nerealnih delovnih 
programov. In ker ponekod že 
koj v začetku niso mogli zgraditi 
n. pr. otroškega zavetišča itd., so 
vrgli puško v koruzo in dejali, 
saj nima smisla, da sploh delamo. 
Pri vesm tem pa so pozabili na 
tista dela, ki bi jih lahko opravili 
brez večjih investicijskih sred
stev. Ta pojav pa kaže še na sla
bo sodelovanje ostalih družbenih 
in političnih činiteljev v stano
vanjski skupnosti. Pa še nekaj, 
delovni programi stanovanjskih 
skupnosti ne morejo iti mimo pri 
stojnih svetov pri ljudskeh od
borih. Tu je treba složnega dela, 
saj so tudi cilji enotni. In kadar 
so cilji enotni, je lahko najti 
skupni jezik. Zato delovni načrti 
stanovanjskih skupnosti ne smejo 
biti programi ozkega kroga ljudi, 
temveč načrti vseh organizacij,^ 
vseh ljudi na delovnem območju. 

M.B. i 

Sprejme večje števi lo š iv i l j — kvalificiranih, 

)pK>likvalificiranih in novih nekvalificiranih. 

Interesentke naj se pri javi jo v sredo, 15. 6. 1960 

ob 9. uri v tovarniški jedilnici. 

OBVESTILO 
Uprava za dohodke ObLO Celje obvešča vse zavezance dohod
nine od samostojnih poklicev, da je na podlagi čl. 78 uredbe o 
dohodnini (Uradni list FLRJ, št. 18/56) na vpogled pri Občin
skem ljudskem odboru Celje (trakt C) seznam predlogov pro

meta in čistega dohodka za obrt 1959 in pavšal 1960 

OD 1. J U N r j A 1960 DO 11. J U N I J A 1960. 

Na vpogled je tudi razpored zasedanja davčne komisije. 
Eventualne ugovore, predloge za povišanje, odpravo nesorazme-. 
rij ali pa pojasnila s konkretnimi predlogi (dokazili) lahko "do
stavite takoj pismeno ali ustno v sobi štev. 78 ali pa na zase

danju davčne komisije. 

Uprava za dohodke 
Občinskega ljudskega odbora Celje 

Vedno več bolniških^ 
izostankov od dela 

Osrednje vprašanje nedavnega zase
danja skupščine socialnega zavarovanja 
v Slovenskih Konjicah je bilo, kako zni
žati število obolenj, nesreč in drugih 
vzrokov za bolniške izostanke. Številke 
namreč kažejo, da ti rasejo hitreje, kol 
pa se dviga število zaposlenih, saj je 
bilo samo lani po okoli šest odstotkot 
zaposlenih vsak dan v bolniškem stanje. 
Število bolniških pregledov se je samo 
lani poveć'alo za 25 % v primerjavi i 
1958. letom, število zaposlenih pa le z* 
dobre 3 %. Zanimivo je še to, da so lani 
nezavarovani prebivalci konjiške občine 
(v celoti jih je bilo nekaj nad polovic«) 
dosti manj iskali zdravniško pomoč, kot 
pa zavarovani. 

Poročilo zdravstvenega doma je po
kazalo, da je zelo veliko obolenj na pre
bavilih. To pa opozarja, da bo treba 
čim prej urediti obrate družbene pre
hrane. Nič manj važno ni stanovanjsko 
vprašanje, ki povzroča prav tako marsi
katere težave. Vse to seveda narekuje 
gospodarskim organizacijam in ustano
vam, da posvetijo skrbi za človeka še 
več pozornosti. 

Kljub temu, da je bilo precej razprav 
o tem, da bi podjetja prevzela izplače
vanje nekaterih kratkoročnih dajatev,! 
ta pobuda še ni uspela. Ker uekateral 
podjetja ne predložijo podružnici soci
alnega zavarovanja pravočasno vseh po
trebnih potrdil za obolelega ali pone
srečenega zavarovanca, nastopijo pre
cejšnje težave za tistega, ki bi moral 
prejeti ustrezno nadomestilo za plače 
Nekateri izraöuni v lanskem letu se po
kazali, da znašajo vsi stroški podružni
ce in zavarovancev na račun različnih 
posredovanj, telefoniranja, dopisovanje 
itd. okoli 400.000 dinarjev na leto. Spri
čo tega je povsem razumljivo, da se г* 
vse te probleme zanimajo vsi zavaro
vanci. Ti problemi pa kažejo še na to. 
da bo treba kmalu uveljaviti kadrovsko 
socialne službe v podjetjih. 

Uspešno delo Okrajnega higienskega zavoda v Celju 
Širša javnost ni bila doslej o 

funkciji, organizaciji in delu Okraj
nega higienskega zavoda kdovekaj 
obveščena. Na zadnji seji sveta za 
zdravstvo OLO Celje pa je o tem 
obširno poročal upravnik zavoda 
dr. Franc Planinšek. 

Zavod je dkrajna proračunska 
preventivna zdravstvena ustanova, 
ki jo upravlja upravni odbor. Razen 
uprave pa ima še odsek za zdrav
stveno statistiko, referat za zdrav
stveno prosvetno vzgojo, referat za 
zaščito matere in otroka, odsek za 
higieno dela, odsek za higieno pre
hrane, živilsko-ikemični laboratorij 
in bakteriološko-sero'oški laborato
rij. Nezasedeni, a vendar nujno po
trebni pa so referati: za zaščito ma
tere in otroka, za šolslco in komu
nalno iiigieno. 

Od 14,994.000 dinarjev odobrenih 
sredstev je Zavod lani porabil samo 
14,050.000 din, to pa predvsem za
radi omejenega dela, nezasedenih 
delovnih mest in prav tako zaradi 
skrbne in smotrne potrošnje. 

Nalezljivih bolezni je bilo prijav
ljenih 2575. Največ je bilo primerov 
osilovsikega kašlja (953), sledij'o: 
ošpice (626), nalezljivo vnetje je
ter (459), škrlatinka (225), šen 
(136), paratifus (38), davica (14), 
tifus (17), tetanus (4), otroška pa
raliza (1), griža (4) in 52 ostalih. 
Pri vseh teh boleznih je bilo zabe
leženih devet smrtnih primerov, in 
t-o pet zaradi oslovskega kašlja, dva 
zaradi obolenja jeter ter po e i pri

mer zaradi davice in paratifusa. 
Na tisoč prebivalcev v okraju od

pade prijavljenih nalezljivih bolezni 
po občinah takole: Celje 19,6%, La
ško 9,77o, Mozirje 11,1%, Konjice 
15,1%, Šentjur 12.5%, Šmarje 6%, 
Šoštanj 20% in Žalec 10%. Ta slika 
pa ni povsem realna zaradi slabe 
poročevalske službe. 

Zavod nadalje organizira, vodi in 
nadzoruje cepljenja. Tu pa je tudi 
antirabična postaja za cepljenje 
oseb, ki so jih ugriznili psi ali druge 
živali. 

V okviru komunalne higiene so
deluje Zavod na vseh področjih s 
strokm^nimi nasveti in predlogi. Iz
vrševanje nekaterih del (izboljšanje 
preskrbe s pitno vodo, asanacija na
selij in domačij) pa podpira tudi z 
lastnimi sredstvi. 

Referat za medici lo dela anali
zira splošno zdravstveno stanje pre
bivalstva, predvsem aktivnih zava
rovancev s posebnim, poudarkom na 
vrsto zaposlitve, delovna mesta in 
ostale pogoje. Temeljito so bila ob
delana delovna mesta v Cinkarni, 
deloma pa v tovarni organskih bar
vil, v »^/•olni« Lašiko, v tovarni vol
nenih odej v Skofji vasi ter v »Koz-
janiki«. 

Zanimivi so podatki živilsko ke
mičnega laboratorija, le-ta je pre
gledal vsega skupaj 2618 vzorcev, 
od teh je bilo 544 ali 21% neiprimer-
nih! Za določitev kalorične vredno
sti hrane je bilo vzetih 37 vzorcev, 
od teh jih je bilo 12 neprimernih. 

Vsi ti podatki kažejo, da se bo mo
rala za to področje dela v bodoče 
bolj zanimati tudi celotna druž
ba, saj sipada prav to poglavje v 
važno skrb za človeka. 

Balkteriološko-serološki lab-ora to
rij je opravil 91.646 različnih pre-
isJ<av. 

Zdravstveno vzgojno delo se je 
razvijalo predvsem z organizacijo 
zdravstvenih predavanj, tečajev, 
predvajanjem zdravstveno vzgojnih 
filmov, r^zideljevanjem zdravstvene 
literature ipd. Lani je bilo v okraju 
378 zdravstvenih predavanj in 56 
filmskih predstav. Medtem, ke je 
predavanja obiskalo 19.401. si je 
filme ogledalo 11.499 ljudi. 

Iz zbranih poročil o delu zdrav
stvenih ustanov je razvidno, da je 
bilo lani opravljenih 655.412 zdrav
niški pregledov, 50.425 zdravniških 
obisikov na domovih, 8000 serijskih 
pregledov, 213.562 zobarskih stori
tev in izdanih nad 1,254.000 recep
tov. 

Ce vzamemo čisti gospodarski 
račun in upoštevamo, da je Zavod 
lani potrošil za kritje svojih potreb 
le štirinajst milijonov dinarjev, in 
če to vsoto primerjamo z opravlje
nim delom, potem je gotovo, da je 
opravil veliiko in hvaležno nalogo. 
Z ustreznimi epidemiološkimi ukrepi 
pa je obvaroval še več državljanov 
pred obolenji. S tem pa je prihranil 
tudi znatna denarna sredstva. 

R. F. 

»OCVIRKAcf 
Iz dobro ponijenih krogov smo 

izvedeli, da se pristojno komunal
no podjetje v Celju, ki skrbi za 
namestitev in ureditev klopi v par
kih in ob sprehajališčih, že zdaj 
z vso vnemo privpravlja, da bo 
uredilo lepe klopi ob Savinjskem 
nabrežju že do pozne jeseni, sicer 
pa do zime. Pravijo tudi, da jih 
zdaj v poletnem času res ni treba, 
ker je že zadosti, če so namestili 
betonske podstavke, od katerih so 
nekateri že razbiti . . . 

Res je sicer, da dela pri rekon
strukciji rimskih izkopanin v Šem
petru še niso končana in da spo
meniki še niso »uradno« izpostav
ljeni na ogled. Toda, navzlic temu 
so zlasti nekateri turisti izrazili 
željo, da bi bilo prav, če bi bila 
tam že zdaj urejena informatorska 
služba. Ce drugega ne, naj bi na 
vidno mesto nabili oglas, na kate
rem bi napisali, kdo lahko daje 
vsaj nekaj splošnih podatkov o 
najdišču, izkopaninah in podobno. 



Naloga zbora proizvajalcev: 

vsako podjetje n a reselo 
ZBOR PROIZVAJALCEV CELJSKEGA OBČINSKEGA LJUD

SKEGA ODBORA JE NA ZADNJEM ZASEDANJU OBRAVNA
VAL ZELO POMEMBNO PROBLEMATIKO. NAJPREJ ANALIZO 
ODNOSOV MED LANSKOLETNO REALIZACIJO GOSPODAR-
SKIH ORGANIZACIJ IN GOSPODARSKIM NACRTOM ZA LE
TOS, NATO PA ŠE GIBANJE PROIZVODNJE V PRVEM OB
DOBJU LETOŠNJEGA LETA. NA ZASEDANJE SO POVABILI 
TUDI PREDSEDNIKE DELAVSKIH SVETOV VSEH INDUSTRIJ
SKIH PODJETIJ IZ CELJA. TAKO JE DOBILO TO ZASEDANJE 
ŠE POSEBEN ZNAČAJ. 

liajprej so obravnavali poročilo 
jveta za industrijo, ki ugotavlja ne-
Ijatere negativne pojave — zlasti 
jendenco upadanja dohodka gospo
darskih organizacij. Prvi vzrok za 
lo je zastarelost in iztrošenost stroj
ne opreme v večini podjetij v Celju. 
Istočasno ugotavljajo, da so na tem 
področju podjetja doslej še premalo 
glorila. Obnova podjetij, uvajanje 
donosnejših proizvodov in izkorišča
nje cenejših surovin bi morala biti 
prva skrb vseh delavskih svetov in 
ne le nekaterih. V Celju žal še ved
no ugotavljajo, da izdelava in pri
pravljanje rekonstrukcijskih načrtov 
ne gre tako hitro, kot bi bilo zažele
no. Razen objektivnih pogojev (pre
obremenjenost projektivnih zavodov 
in zavodov za napredek gospodar
stva, ki večinoma za podjetja izde
lujejo podrobne načrte in programe) 
pa se kažejo tudi nekatere nepotreb
ne pomanjkljivosti. Tako predvsem 
dejstvo, da v nekaterih podjetjih 
vodilne osebnosti niti organi samo
upravljanja še niso prišli do spo
znanja, da je to edina pot iz težav, 
s katerimi se bori i idustri ja v Ce
lju. V našem mestu je namreč šte
vilčno dovolj podjetij, a so ta, razen 
dveh, za sodobno stopnjo proizvod
nje neustrezna. 

Zanimiva je tudi kritika na račun 
gospodarskih podjetij, v kateri opo
zarjajo, da veliko celjskih podjetij 
ni temeljito analiziralo tržišča in 
družbenih potreb, še manj pa so si 
seveda potem mogli na podlagi te 
analize izdelati perspektivni načrt 
razvoja proizvodnje za daljše ob
dobje. Tega problema vsekakor ne 
kaže zavračati. Zato so bili mnenja, 
da bo prav, če bo zbor proizvajalcev 
odslej redno obravnaval probleme 
proizvodnje za vsako posamezno 
/»odjetje posebej. 

Na tem zasedanju zbora proizva
jalcev so sprožili še posebno zani
mivo snov za razpravo — narašča
nje poslovnih stroškov v gospodar
skih organizacijah. Glede na to, da 

so poslovni stroški kot širok pojm 
največji sestavni del v skupnem do
hodku podjetja in da bistveno vpli
vajo tudi na dohodek podjetja, so 
prav ti tudi odločilno vplivali na ne
katere negativne pojave. Hkrati pa 
ravno poslovni stroški pomenijo po
memben vir notranjih rezerv v vsa
kem podjetju. Zato je zbor proizva
jalcev bil mneja, da bodo delavski 
sveti morali temu problemu posveti
ti več pozornosti in ga ne samo na
čelno, temveč tudi podrobno anali
zirati in temu primerno tudi ukrepa
ti. Gospodarske analize namreč ka
žejo, da se poslovni stroški hitreje 
dvigajo od dohodkov podjetja, kar 
zmanjšuje čisti dohodek in posred
no potem še sklade podjetij. Zani
miva je tudi ugotovitev, da je isto
časno padel še dohodek na zaposle
nega, in to kar za 3,5 odstotka. 

Zbor proizvajalcev je nato po
drobno analiziral s tega stališča vsa 

industrijska podjetja v celjski ottči-
ni. .Izrazito pozitivne elemente in 
proporce med skupnim dohodkom, 
dohodkom in čistim dohodkom so 
ugotovili v Tovarni tehtnic, v »Žič
ni« in v Tovarni organskih barvil. 
Zanimiva je še ugotovitev, da se je 
med te uvrstila tudi Metka, kljub 
temu, da so imeli precej težav za
radi neugodnih razmer pri nabavi 
surovin. 

V nadaljevanju so obravnavali še 
dinamiko proizvodnje v letošnjem 
letu. Značilna in pozitivna je ugo
tovitev, da se proizvodnja v celjski 
občini letos mnogo bolj enakomerno 
odvija in da so napori občine, sin
dikata in političnih organizacij v tej 
smeri bili plodni. Tako je skupaj in
dustrija presegla planske obvezno
sti v prvih štirih mesecih za skoraj 
3 odstotke, napram istemu razdobju 
lani pa se je proizvodnja povečala 
kar za preko 11 odstotkov. Toda tu
di tukaj obstajajo velike razlike med 
posameznimi panogami industrije in 
tudi med podjetji v isti panogi. Naj
večji delež za skupen uspeh ima 
vsekakor kovinska industrija, ki je 
presegla predvideno proizvodnjo v 
tem obdobju kar za 9,2 odtotka. To
varna žičnih izdelkov pa kar za 17,5 
odstotka. Slabše so Tovarna finome-
hanike, kemična industrija in Lesno 
industrijsko podjetje. _ mi 

VzdrŽevanje cest - resen problem 
Ceste v celjskem okraju so zelo 

obremenjene. Razen gorenjske in 
primorske magistrale je glavna ce
sta, ki pelje skozi Celje najbolj 
obremenjena cesta v Jugoslaviji. 
Prav zaradi tega je vzdrževanje le
te resen problem. Glavno cesto ne
nehno popravljajo (posnetek kaže 
skupino delavcev v Savinjski doli

ni) . Slabše vzdrževane pa so kra
jevne ceste in zlasti okrajne ceste. 
Brez dvoma bo treba glede vzdrže
vanja cest še precej več uvidevno
sti, saj so nekatere okrajne ceste na 
območju okraja že do kraja izrablje
ne. Morda bi tudi kazalo, da bi ta 
problem sprožili pred Okrajnim 
ljudskim odborom. 

Seja sveta za turizem 
Na zadnji seji sveta za turizem so 

razpravljali predvsem o rezultatih 
zadnjega posvetovanja, ki se ga je 
udeležil tudi dr. Marjan Dermastja. 
Sprejeli so tudi sklep, da bodo člani 
sveta obiskali vse občine in se po
menili o problemih turizma, o po
trebnih obnovittvenih delih in podob
no. Občinski ljudski odbori bodo v 
teh dneh tudi izvedli kategorizacijo 

tujskih sob, turistična taksa pa bo 
tudi letos w isti višini kot lani. 

Na seji so veliko razpravljali o 
problemu načrtov za obnovitvena 
dela gostišč in drugih objektov. Teh 
navadno ob pravem času ni, tako da 
se ne morejo udeležiti tudi najugod
nejših natečajev. Temu problemu bo
do morali posveti'ti več pozornosti 
zlasti občinski od'bori. 

V s e v e č j e z a n i m a n j e 
Nova tovarna, ki izdeluje gradbe

ne elemente iz odpadnega elektro-
fi'lterskega pepela v Šoštanju, je po
seben činitelj v razvoju gradbeni-
ništva in sodelovanja gradbincev z 
gradée lo industr-jo v celjskem 
okraju. Ze sedaj, ko je tovarna ko
maj začela obratovati, je zanimanje 

za izdelke tovarne preseglo pričako
vanja. Zlasti se za opečne bloke za
nimajo gradbena podjetja v Ljublja
ni, Mariboru in Celju. Baje se Mari
borčani potegujejo, da bi odkupili 
vso proizvodnjo tovarne. Vendar so
dijo, da to ne bi bilo umestno, saj 
bo tovarna morala v prvi vrsti oskr

beti velenjska gradbišča in celjski 
bazen z gradbenimi elementi. Poz
neje, po končani drugi etapi, ko bo
do proizvodnjo razširili in uvedli iz
delavo polmontažnih elementov, pa 
bodo lahko bistveno vplivali tudi na 
slovensko tržišče z gradbenim ma
terialom. 

Morda bi bilo vredno 
p r e m i s l i l i 
Od 5. do 12. junija je teden var

nosti. V tem času v vseh gospodar
skih organizacijah posvečajo še več 
pozornosti varnosti pri delu in po
gojem, ki vplivajo na večjo varnost. 
Prav pa bi bilo, da bi se v tem času 
spomnili še onih stvari, ki sicer ne
posredno ne sodijo sem, a so za de- • 
lavca, za njegovo zdravje in počut
je pri delu lahko odločilni. 

Med te sodijo vsekakor delovne 
obleke zaposlenih. Ko sem zbiral po
datke za sestavek o ukrepih delav
skih svetov za večjo varnost v pod
jetjih, sem opazil, da so v nekaterih 
podjetjih delavci oblečeni v snažne 
obleke, drugje pa tega ne bi mogli 
trditi. Zato sem v Tovarni organ
skih barvil, kjer sem imel občutek, 
da so si vsi tisti dan oprali delovne 
obleke (saj delajo z barvami, ki hi
tro umažejo delovno obleko), vpra
šal, kako je to mogoče? Odgovor me 
je prijetno presenetil. V Tovarni or
ganskih barvil skrbijo za pranje 
delovnih oblek in jih delavci ne no
sijo domov. To je '-icer izdatek, ven-
dar so koristi večkratne — delavec! 
se v snažni obleki prijetneje počuti, 
manjše so možnosti kožnih obolenj 
in končno v sodobni tovarni ne kaže 
pustiti, da bi si delovno obleko ljud
je prali po volji, ker se tudi dogodi, 
da si kdo delovne obleke tudi dolgo 
časa ne opere. 

Pred kratkim je priložnostni po
govor znova nanesel na to temo. 
Razgovarjal sem se z delavcem Mi
ho Kolarjem iz Avtoobnove in Jože-
tom Kandolfom iz Metke. Povedala 
sta mi, da je pranje delovne obleke 
doma poseben problem. Za ženo je 
pranje trdega ceradnega in zama-
ščenega blaga prava muka, v servi
su pa delovnih oblek ne vzamejo na 
pranje, ker se bojijo, da bi se tudi 
ostalo perilo zamastilo. Pomagajo si 
pač, kakor si kdo more. Istočasno 
pa sta opozorila na preprosto reši
tev. »Zakaj v Celju podjetja skupaj 
ne bi osnovala poseben pralni ser
vis, kjer bi lahko delavci dali oprati 
svoje »bandure«?« 

To bi za več podjetij bil minima
len izdatek in bi o predlogu obeh 
tovarišev bilo vredno razmisliti. 

V 2ALCU TABORNIŠKI ODRED 
PreS kratkim so priredili žalski 

taborniki velik večerni tabor, ki so 
se ga udeležili skoraj vsi Žalčani. 
Pripravili so tudi prikupen kulturni 
spored. Ob tej priložnosti so tudi 
razvili prapor, istočasno pa so spri
čo velikega povečanja števila članov 
ustanovili taborniški odred. Razen 
tega je žalska taborniška četa »Ze
lenega zlata« znana tudi po tem, da 
je po dejavnosti in raznovrstnosti 
dela najboljša v Sloveniji. 

DRUŽBENI PROSTORI ZA 
DELAVCE 

V Tovarni organskih barvil so 
pred kratkim začeli graditi novo po
slopje, ki bo namenjeno predvsem 
za delavsko menzo, ambulanto in za 
družbene prostore. Računajo, da bo
do stavbo dogradili do jesni. Tedaj 
bodo lahko popolnoma opremili 
zdravstveno ambulanto, uredili pa 
bodo tudi zobno ambulanto. Novo 
poslopje gradi kolektiv tovarne or
ganskih barvil iz lastnih sreds/tev. 

G O S T I N S K I O B R A T I B O D O 
P L A Č E V A L I M L E K O P O V I S J I 

C E N I 

Podjetje »Mleko« v Celju pro
daja mleko ,xx)trošnikom s približ
no 15 dinarsiko izgubo, ker je pro
dajna cena za toliko nižja od pol
ne lastne cene. Podjetje je zato 
zaiprosilo občinski ljudski odbor, 
da bi za gostinske obrate proda
jalo mleko namesto p o 36 din, po 
51 din. Svet za blagovni promet 
pri celjski občini je na zadnji seji 
o tem razpravljal in predlog odo
bril. Člani sveta so bili mnenja, 
da gostinskim obratom n e bo po
trebno zaradi tega zvišati prodaj
nih cen mleku in mlečnim izjdel-
kom, saj bodo razliko krili pri 
drugih uslugah. Zaradi tega po
trošnik ne sme biti prizadet. 

Ali j e g r a d b e n i š t v o 
v Cel ju r e s v PRECEPU 

Pred dnevi je bilo v Celju 
posvetovanje predstavnikov 
gradbenega podjetja, projek
tivnega biroja in zastopnikov 
podjetij gradbene industrije. 
Posvetovanje je sklical pred
sednik Občinskega ljudskega 
odbora Celje Franc Rupret, 
in sicer zato, da bi proučili 
ostro kritiko, ki so jo izrekli 
člani občinskega ljudskega 
odbora na račun gradbeni
štva. Namen sestanka je tudi 
bil, da bi proučili možnosti 
za odstraniev nekaterih na
pak, ki so jih odborniki po 
pravici obsodili. 

Na sestanku so ugotovili, 
da kljub mnogim prizadeva-
njam v Celju še ni prišlo do 
tesnega sodelovanja med 
gradbinci, projektanti in 
gradbeno industrijo. Zato so 
na predlog predsednika ob
čine izvolili posebno delovno 
grupo, ki bo v naslednjem 
obdobju načelno in podrobno 
rešila tri osnovne probleme 
stanovanjske izgradnje v Ce
lju. Najprej morajo ugotoviti 
ekonomske prednosti pol-
montažne gradnje, določiti 

načelno politiko stanovanjske 
izgradnje v Celju za daljše 
obdobje in nazadnje tudi 
najti način, da se v ta pro-
gram vključijo t enako vne
mo projektanti, gradbena in-
dustrija in gradbinci. 

Na sestanku so podrobno 
obravnavali posamezne pro
bleme stanovanjske izgradnje 
v Celju, ki pa jih zaradi ob
sežnosti to pot zaradi po
manjkanja prostora ne mo
remo objaviti. 

Kljub temu pa dinamika 
gradenj ne zaostaja dosti za 
terminskimi plani gradenj 
posameznih objektov. Vedeti 
namreč moramo, da gradi le
tos Ingrad v Celju kar 34 
stanovanjskih poslopij v 
vrednosti 1 milijardo 200 mi
lijonov dinarjev. Računajo, 
da bodo letos dokončali 550 
stanovanj. To je tudi največja 
vsota, ki je bila doslej na
menjena za stanovanjsko iz
gradnjo v Celju. 

Naša kamera je zajela pet 
gradbišč: poslopje Državnega 
zavarovalnega zavoda, ki bo 
kmalu končano, novo celjsko 
pekarno, ki je mimogrede po
vedano dvignila precej pra
hu, gradbišče novega celjske
ga hotela, prva nadstropja 
druge celjske stolpnice na 
Mariborski cesti in ureditve
na dela pročelja stavbe re
stavracije Koper. 

SPLOŠNA BOLNICA CELJE 

razpisuje v šolskem letu 1960/61 štipendije za potrebe vseh svo
jih oddelkov ob pogojih, ki bodo individualno določeii po mate
rialnem stanju,posameznih prosilcev. Stipendije bodo dodeljene: 

1. 2 štipendiji za študente starejših letnikov Medicinske fa
kultete; 

2. 25 štipendij za študij na Srednji medicinski šoli v Celju; 
Za te štipendije pridejo v poštev kandidati, ki imajo sta
novanje v Celju alib ližnji okolici; 

3. 2 štipendiji za študij na Šoli za višje medicinske sestre; 
4. 4 štipendije za študij na Šoli za fizioterapevte; 
5. 2 štipendiji za študij na Šoli za rentgenske tehnike. 
6. 4 štipendije za študij na Šoli za bolničarje; 
7. 10 štipendij za študij na Šoli za otroške negovalke; 
8. 7 štipendij za študij na Šoli za babice; 
9. 2 štipendiji za študij na Šoli za laborante. 
Prošnje koikovane z 200 din državne takse op-remljene s 

kratkim življenjepisom, je treba nasloviti na upravo Splošne bol
nice Celje do 15. junija 1960. 

Še en odgovor na pet odgovorov z Otoka 
v zadnji številki našega lista je 

pisec članka »Eno vprašanje — pet 
odgovorov na Otoku« zelo eno
stransko obravnaval odnos stano
valcev do prostovoljnega dela. 
Ker je članek prizadejal številne 
prebivalce, ki letos sodelujejo pri 
ureditvi naselja, je potrebno da 
bralci zvedo tudi to, o čemer 
avtor članka ni poročal. 

V članku pravi, da se na Otoku 
od otvoritve prostovoljnega dela 
mladine pa do danes ni ničesar 
spremenilo. Mladina je bila tista, 
ki je dala za to pobudo. Odbor 
Socialistične zveze in Stanovanj
ska skupnost Otok sta takoj po 
pričetku prostovoljnega dela mla
dine izvedla organizacijo prosto
voljnega dela prebivalstva. Več 
kot 80 odstotkov prebivalcev Oto
ka se je letos prijavilo za delo ali 
plačilo. Aprila so prebivalci za
čeli z delom. Od tega časa do da

nes delajo redno vsak dan, razen 
ob sobotah in nedeljah ter ob sla
bem vremenu. 

Sedaj so opravili 1975 ur, 570 ur 
pa so plačali. V tem času je bilo 
po podatkih Uprave za ceste in 
kanalizacije v Celju, ki vodi delo 
na Otoku, splanirano 8652 m^ ze
lenic in prevoženih 391 m^ zemlje. 
Mladina je pri planiranju na Oto
ku opravila 2408 ur in pri tem 
prevozila 113 m* zemlje, splanira-
la 2026 m- zelenic, premetala 42 m 
zemlje, prekopala 500 m- zelenic 
in izkopala 12 jarkov. 

Mislim, da so podatki dovolj 
jasni in povedo, kdo je splaniral 
večino zelenic na Otoku, ter da bi 
to le kazalo omeniti v članku? 
Napačno bi bilo misliti, da sem 
navedel te podatke zato, da bi 
podcenjeval delo mladine, na
sprotno, reči hočem, da je mladi
na precej naredila, zlasti pa vpli
vala na mnenje Otočanov, ki so 

ga imeli nekateri do ureditve 
Otoka. Žal je tudi še letos, čeprav 
je odziv naspliiSno boljši okoli 20 
odstotkov prebivalcev, ki mirno 
gledajo, Њхко jim sosedje in mla
dina urejujejo okolico, ne da bi 
se pri tem čutili vsaj malo dolžni 
pomagati. Teh je sicer čedalje 
manj in upam, da bodo končno le 
prišli do spoznanja, da je uredi
tev Otoka skrb vseh Otočanov, ne 
pa samo nekaterih. Tak odnos se 
deloma kaže tudi pri že urejenih 
zelenicah, ko otroci v prisotnosti 
staršev, ponekod celo starejši 
ljudje, teptajo travo in delajo pre
ko zelenic poti, kot da ne bi bilo 
poti. 

Stanovalci, ki so letos že opra
vili svojo obveznost prostovoljne
ga dela, upravičeno pričakujejo, 
da se bodo vključili v delo tudi 
tisti, ki doslej še niso delali in da 
bodo starši otroke podučili. 

F. K. 



O b robu 
Zbor prosvetnih delavcev celj

skega okraja, ki mu ni dala obe
ležje zgolj prenatrpanost velike 
unionske dvorane, pač pa v še 
večji meri vsebinska polnost ak
tualne problematike, ki jo je na
nizal pred udeleženci, je pokazal 
predvsem dvoje smeri v nadalj
njem razvoju šolstva in prosvetne 
dejavnosti: prvič na nujnost 
usposabljanja naših šol v skladu 
s potrebami, ki jih terja sodobna 
družba, da bodo lahko v celoti iz
polnjevale reformni sistem; in 
drugič na reševanje stanovanjskih 
zadev, da bodo prosvetni delavci 
ob čedalje večji vlogi lahko opra
vljali svoje delo vsestransko pol
no. Medtem ko je prvi problem 
vezan v glavnem na občinske in 
deloma na okrajne in republiške 
forume, je drugi predvsem orga
nizacijske narave, čeprav seve v 
svoji končni obliki zadeva tudi 
ob pristojnost določenih forumov. 

Stanje nekaterih šol v našem 
okraju je v pogledu notranje 
opreme zelo kritično, zlasti pa ob
čutno primanjkuje učil za poli
tehnični pouk. Analize so pokaza
le, da je v šolah našega okraja 
uporabnih okrog 40 odstotkov klo
pi ter da pride 1,27 kvadratnega 
metra učilnice na učenca, kar 
priča o neprimernih delovnih po
gojih. Kljub nenehnim in vedno 
večjim investicijam, ki jih naša 
skupnost vlaga v izgradnjo šol
stva, pa je razvoj tako hiter, da 
ga investicije le s težavo doha
jajo. V prihodnjih petih letih so 
za celjski okraj predvidene v te 
namene 3 milijarde dinarjev, a se 
že danes poraja vprašanje — od 
kod. Deloma ga bo treba reševati 
s smotrno in racionalno porabo 
sredstev občinskih ljudskih odbo
rov, kazalo pa bi tudi, da hi vsaj 
za manjše adaptacije ustanovili ¡ 
posebne sklade. Razvoj šolstva, I 
njegov progres, je neločljivo po- \ 
vezan z materialnimi osnovami, • 
zato je razumljivo, da so rezultati 
pedagoškega dela plodnejši tam, 
kjer imajo tako učenci kakor uči
telji na razpolago vse, kar je nuj
no potrebno. Pomanjkanje učnih 
pripomočkov je lahko resna ovi
ra pri izvajanju sodobnih metod . 
pouka. 

Kar zadeva sindikalno delo, je , 
bila pri OSS v Celju ustanovljena 
komisija za prosveto in kulturo, 
ki ho poleg 26 sindikalnih podruž
nic skrbela za utrjevanje šolskih 
kolektivov, organizacijo strokov
nega študija ter za reševanje vseh 
problemov svojih članov. Stano
vanjske zadeve je zlasti razumela 
celjska občina, medtem ko so jih 
nekatere druge občine iz bolj ali, 
manj objektivnih razlogov razu
mele slabše. Prav tako bo v Celju 
treba letos rešiti vprašanje druž
bene prehrane in pa vprašanje 
dopustov oziroma letovanj. V ta 
namen bodo prihodnje leto sku
šali urediti svoj počitniški dom, 
za katerega je že obljubil pomoč 
OLO Celje. 

Pred prosvetnimi delavci so to
rej velike in odgovorne naloge, 
od katerih je odvisna nadaljna 
rast in oblikovanje novega socia
lističnega človeka. 

TEDENSKI INTERVJU 

Treba je ustvariti pogoje 
Resnica je, da spadajo Štore ! 

med tiste itraje, ki so spričo indu
strijskega obeležja najbolj spreme
nili in še vedno spreminjajo svojo 
podobo, res pa je tudi, da je živ
ljenjski utrip stvarnositi tu morda 
bolj kot kje drugje potisnil ob stran 
tako pomembno družbeno torišče, 
kakršno je šolstvo, šolsko življenje 
v tem kraju preživlja krizo, katere 
rešitev je v perspektivi prihodnjih 
let. Šolska zgradba, ki je sprejela 
pod okrilje mračnih prostorov višje 
razrede, je odslužila (kajti sedem
deset let, kolikor jih je poteklo, kar 
je bila postavljena, je pač dovolj 
častitljiva starost celo za opeko), 
provizorij tik ob cesti, kjer so našli 
zavetje nižji razredi, pa ne zadovo
ljuje iz preprostega razloga, ker ne 
more ustvariti zdravih pogojev za 
normalno delo, kaj šele, da bi to de
lo lahko sledilo novemu duhu refor
me. Poleg tega obljublja leto 1961 
še tretjo izmeno pouka, kar celo za 
poletne mesece ,ne bi bilo vzdržno, 
saj prihajajo učenci naposled v šolo 
od daleč in od zelo daleč. 

To je povzetek osnovne misli iz 
razgovora s predsednikom šolskega 
odbora ing. Rupnikom. 

Na vprašanje, kaj je šolski odbor 
storil, da bi se stanje izboljšalo, je 
ing. Rupnik odgovoril: 

— Naloge šolskega odbora kot 
samoupravnega organa so zahtevne 
in odgovorne tako v pogledu same
ga odbora, v katerem morajo biti 
ljudje, ki so voljni delati, kakor še 
bolj v njegovi dejavnosti. Naš od
bor se je ukvarjal predvsem z obli
kovanjem pouka, ki mora ,biti v ce
loti v skladu z današnjo stvarnost
jo; z učnim uspehom in pomočjo ti
stim učencem, ki niso mogli doha
jati normalnega razvoja; in ne na
zadnje z materialno platjo šole. S 
tem v zvezi smo iskali neposredne 
zveze s starši, v pogledu finančnih 
vprašanj pa z družbenimi organiza
cijami, tako da smo vabili na seje 
njih zastopnike oziroma iznašali 
svoje probleme na sindikalnih obč
nih zborih in zborih volivcev. 

Finančno vprašanje je kajpak 
najhujše. Do nedavna nismo imeli 
niti prostora niti opreme za tehnič
ni pouk, zdaj smo za silo opremili 
vsaj en prostor. Kritično je bilo tu
di s telovadnico, ki si jo delimo z 
društvom Partizana. Ob vsem tem 

moram reči, da nas Železarna, ki je 
sprejela patronat nad šolo, nemara 
pač iz objektivnih razlogov, zelo sla
bo podpira ter da kažejo patronati 
drugih šol znatno več razumevanja. 
Res je sicer, da je pomagala pionir
ski organizaciji pri ureditvi lutkov
nega odra, to pa je tudi vse. 

Kar zadeva rešitev naših priza
devanj, je ta v prihodnosti. Odobre
na je sicer lokacija za novo šolo, 
potrjeni bodo verjetno tudi načrti, 
toda ni misliti, da bo mogoče po
slopje postaviti kar nenadoma. Pro
ti temu* je cela vrsta objektivnih 
razlogov, važno pa je, da bo nazad
nje nova zgradba le postavljena. 
Zdi se mi potrebno še pripomniti, 
da so obresti kapitala, naloženega 
v te namene, neprecenljive, kajti te
melj družbe je navsezadnje mlada 
generacija, od katere je odvisna 
njena nadaljnja rast in njen vzpon 
— čim več ji bomo nudili, tem bolj 
zdrava bo, tem več nam bo nudila 
in tem bogatejši bomo. Zato se mi 
zdi prav, da zlasti v sedanjih oko
liščinah naglega izpreminjanja ne 
samo ekonomske, pač pa hkrati du
hovne podobe naše družbe, dobivajo 
naposled tudi ta vprašanja polno
pravno veljavo. dhr 

Razstava na učiteljišču 
Ob dnevu prosvetnih delavcev so 

za udeležence zborovanja, kakor za 
širšo javnost, odprli na celjskem 
učiteljišču razstavo tehnične, likov
ne in druge vzgoje. Razstava, ki jo 
je pripravil prof. Jakhel, je imela 
namen prikazati čim več raznovrst-
nejših oblik dela, ki približuje šolo 
z življenjem v smislu nove šolske 
reforme. 

V štirih oddelkih so prikazali pre
gled tehničnega pouka v letošnjem 
šolskem letu, učila učencev in uči
teljev ter praktične izdelke, ki sega
jo na vsa področja šolske dejavno
sti. Posebno pozornost so vzbujale 
zbirke optičnih instrumentov, ki jih 
je prispeval Zavod za napredek šol
stva iz Zagreba, pa prav tako kotič
ki žive razstave, kjer so imeli ob
iskovalci priliko videti izdelavo naj
različnejših predmetov. In iz vseh 
teh predmetov — od fotografij in 
likovnih listov preko modela atom
ske centrale, raket, zemljevidov in 
maket do najrazličnejših baterijskih 
in električnih strojev, veje široka 
aktiviost , ob kateri smemo upravi
čeno zapisati ne samo, da se šola 
približuje življenju, marveč da po
staja življenje. 

Zato bi bilo prav, kakor je nagla-
sil tudi prof. Jakhel, da bi bilo v bo
doče čim več takih raizstav, ki bi afir
mirale bogato dejavnost naših šol. 

D e l a v s k i o d e r v l è î s e z o n i 
Delavsiki oder v Celju je imel v 

tej sezoni pestro in bogato žetev. 
Kljub težavam, ki ga spremljajo pri 
njegovem delu (ziasti finančne te
žave), je uspel naštudirati 5 del, od 
tega dvoje mladinskih. 

Razveseljivo je zlasti dejstvo, da 
je kolektivu usipelo pritegniti k de
javnosti mladino, ki je prvič poka
zala na odru svojo gledališko spo
sobnost. Z mladinskima igrama Ča
robna paličica in Janko in Metka so 
gostovali po bližnji celjski okolici, 
kjer so jih povsod toplo sprejeli. 

Mladi gledalci našega okraja so 
bili navdušeni nad izvajanjem ome
njenih del, saj so povsod do zadnje
ga kotička napolnjevali dvorane. 
Prav prisrčno je bilo v Velenju, Pe-
trovčah. Vojniku, Dobrni i i seveda 
v našem mestu. Skupno je bilo izve
denih preko 30 predstav. Uspešno 
je oder nastopil s tremi deli na 
okrajni reviji dramskih družin in z 
»Jankom in Metko« zastopal Celje 
na republiški reviji v Kopru. Zaradi 
velikega zanimanja občinstva v Izo
li je Delavski oder moral delo celo 
ponoviti in pri obeh predstavah po
žel nedeljeno priznanje. 

V počitnicah imajo namen obiska
ti še Žalec in Gotovlje ter kozjanski 
predel, kjer zlasti primanjkuje to
vrstnih predstav. 

Za prihodnjo sezono že priprav
ljajo, repertoar. V načrtu imajo so
dobna dela ter več mladinskih del, 
seveda v kolikor bodo imeli f i ianč-
na sredstva, ki so običajno zelo pič
la. Odbor želi pritegniti v svoje 
vrste še več mladine, saj je praksa 
pokazala, da imamo v Celju mnogo 
nadarjenih in pridnih otrok ter mla,-

dincev, ki se radi udejstvujejo v tej 
zvrsti kulturno prosvetnega izziv. 
Ijanja. Želimo odru v prihodnjem iç̂  
tu še več uspeha. Od prizadetih fo, 
rumov tedaj gotovo ne bo izostal, 
tudi večja moralna in finančna po. 
moč, saj je amatersko gledališče y 
Celju vsekakor potrebno. 

P-A. 

Iz dela prirodoslovnega Vxoìka 
Na tretji osemletki v Celju je vr

sta krožkov, v katerih sta vnema in 
zanimanje dijakov našla hvaležno 
in koristno področje udejstvovanja. 
Med te krožke sodi tudi prirodo-

'slovni. Ima svoj odbor in 30 članov. 
Njegova vsebina je v tem, da dijaki 
samostojno opazujejo in proučujejo 
prirodne pojave. V ta namen so le
tos priredili 21 predavanj, ki so jih 

spremljale slike in ozkotračni filmi, 
poleg tega pa nekaj ekskurzij, ob 
katerih so teoretično znanje oboga
tili še s praktičnimi spoznanji. 

Predavanja so pod vodstvom Bi-
bijane Grobelnikove pripravili dija
ki sami, obdelali pa so teme: Med
narodno geofizikalno leto, Antark
tika, Puščava živi, V naravi. Naši 
gozdni prebivalci. Termiti, Rjavi 
hrošč. Pajki, Palme, Življenje v 
morju, Sladkovodne, morske ribe in 
ribolov. Po Magellanovi poti, Veso
lje in rakete ter Izvor človeka. Vse
kakor zelo širok izbor tem, ki so se 

jim pridružile še mikroskopske va. 
je, pri katerih so opazovali prerez 
zelenega lista in zrnca rezervnegg 
škroba, alge in praživali, rastlinske 
laske, prerez stebla in drugo. Na
učili so se ravnati z mikroskopom 
in pripravljati preparate; seznanili 
so se s seciranjem na primeru žabe; 
krožek je napravil akvarij, ki stoji 
na hodniku pred zbornico; uredil je 

šolsko okolico, posejal travo in po
sadil dve gredi, pri čemer je vsak 
dijak opravil po petnajst ur. 

Delo članov krožka, ki ga z lju
beznijo vodi predmetna učiteljica 
Bibijana Grobelnikova, zasluži vso 
pozornost, zato bi bilo prav, da bij 
se jim uresničila želja po primerneir 
prostoru, v katerem bi lahko nemo 
teno delali pri sestavljanju raznih 
zbirk in modelov. Ce bo prihodnje 
leto šola nabavila zvočni kinopro
jektor, bo to omogočilo tudi pred
vajanje zvočnih prirodoslovnih fil
mov. 

Z obiska T PrebolÉ 
Letos slavi dramska sekcija dru

štva Svobode v Preboldu petnajsto 
obletnico obstoja. Gledališka druži
na je v tem času pripravila na svo
jem odru 132 del s 342 predstava
mi. To je lepo število in hkrati naj
večja nagrada za ves trud prosvet
nih delavcev tega kraja. V tem času 
so gostovali tudi v drugih krajih, 
kamor jih pogosto vabijo, saj pri
pravijo letno okoli 25 gostovtinj. 

Družino sestavlja 40 igralcev 
amaterjev, ki so večinoma zaposleni 
v preboldski tekstilni tovarni in jim 
pomeni udejstvovanje v gledališiki 
družini razvedrilo in željo po kul
turnem izživljanju, ki je precej moč
nejša od težav, ki jih pri svojem de
lu imorajo premagati . 

Za proslavo petnajste obletnice 
obstoja gledališke družine priprav
ljajo delo domačega avtorja Janka 

Kača »Moloh«, ki ga je dramatiziral 
tudi domačin. 

Iz razgovora z režiserjem Lojze
tom Fricom smo zvedeli, da težnja 
družine ni samo, da bi uprizarjali 
čim več svojih del, temveč tudi, da 
bi lahko pripravili za prebivalce te
ga kraja kar najbolj prikupna in 
vredna gostovanja tujih odrov in 
ansamblov. Nova dvorana v zadruž
nem domu jim to težnjo še bolj 
omogoča. Zato ni slučaj, da je pred 
kratkim v Preboldu gostovala ljub
ljanska Drama s komično opero 
»Don Pasquale*. Mnogi so tokrat 
prvič gledali in poslušali izvajanje 
opere in prav prijetno je čuti, da so 
člani ljubljanske opere v Preboldu 
našli enako hvaležno publiko, kot jo 
imajo v Ljubljani. Vsekakor je s tem 
vrednost prizadevanj gledališke 
družine v Preboldu še večja in vred
na posebna pohvale. mi 

90 let Dčiteljskega drušUa 
Lanskega zbora prosvetnih de

lavcev se je udeležil tudi tov. Ro
doljub Colakovič, letošnjega se ni 
mogel udeležiti, zato so mu pro
svetni delavci ob tej priliki po
slali pozdravno pismo, v katerem 
so mu želeli skorajšnjega okre
vanja in vse najboljše za njegovo 
bližnjo 60-letnico. 

Posebne pozornosti so bili dele
žni tudi prosvetni delavci — u p o 
k o j e n c i , v imenu katerih je govo
ril častni meščan mesta Celja 
Franjo Roš. Zahvalil se je sindi
kalni organizaciji za vso pomoč in 
delo, ki ga je ta posvetila upoko
jencem, potem pa je naglasil, da 
sovpada letošnji dan prosvetnih 
delavcev z 90-letnico celjskega 
slovenskega učiteljskega društva, 
v katerem je šlo za enakopravno 
afirmacijo slovenskega jezika, za
voljo česar so nemško usmerjeni 
člani iz društva izstopili. To je 
bila prva učiteljska organizacija, 
ustanovljena leta 1870, v času pa-
peško avstrijskega konkordata, ki 
je učiteljstvo podrejal Cerkvi. 
Njen prvi predsednik je bil Gu
stav Adolf Lindner, napreden 
Ceh, ki je bil kazensko premeščen 
v Celje, preganjan in se dolgo ni 
mogel vrniti v svojo domovino. 
Pozneje je bil univerzitetni pro
fesor na praški univerzi. 

Viden izraz dela učiteljskega 
društva je bila pedagoška revija 
Popotnica, ki je izhajala v Celju. 
Leta 1889 je prišlo do pobude, da 

hi ustanovili zvezo slovenskih 
učiteljskih društev, leta 1926 pa 
je celjsko učiteljsko društvo pri
pravilo učiteljsko skupščino Slo
venije v znamenje protesta, da ne 
bo služilo nobeni politični stranki, 
marveč interesom naroda. 

Komisija za imenovanje direktorjev pri Občinskem ljudskem od
boru Celje razpisuje po določilih 90. člena Uredbe o ustanavljanju 
podjetij in obrtov (Uradni list FLRJ, št. 51-424/53) mesto 

direktori O 
LESNEGA PODJETJA LAVA 

Ponudniki morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati še 
naslednje pogoje: 

— da ima srednjetehnično šolo — lesni oddelek ali 
— da ima nižješolsko izobrazbo in večletno prakso т lesni 

stroki. 

Pravilno opremljene prošnje je vložiti do 25. junija 1960 na 
Občinski ljudski odbor Celje — Komisiji za imeHovanje direk
torjev 

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR CELJE 
Komisija za imenovanje direktorjev 

METALURŠKA INDUSTRIJSKA ŠOLA 
ŠTORE 

r a z p i s 
Ravnateljstvo Metalurške industrijske šole v Štorah objavlja vpis 

v I. letnik v šolskem letu 1960/61 za naslednje poklice: strojni ključav
ničar, strugar, električar, kovač, valjar, topftec in modelni mizar. 

Pogoji za vpis: 
1. uspešno končana osemletka, 
2. starost od 15 do 17 let, 
5. telesna in duševna sposobnost za poklic, 
i. obveza, da se bo kandidat po končanem šolanju zaposlil v 2ele- ! 

zarni Štore vsaj toliko časa kot je trajalo ošlanje (obrazec za i 
obvezo dobi kandidat na šoli ob sprejemu). 

Kandidati naj predložijo: i 
1. lastnoročno pisano prošnjo kolkovano v 50 dinarjev, v kateri ' 

morajo obvezno navesti, katerega poklica se žele izučiti in točen j 
naslov (mesto, kraj, hišna štev. in pošto), j 

2. rojstni list, 
5. zadnje šolsko spričevalo, 
4. mnenje osnovne šole, kjer je kandidat končal zaključni razred, 
5. zdravniško spričevalo, i 
6. za otroke padlih borcev potrdilo ZB in druge varovance potrdilo j 

socialnega skrbstva. ' 
Kandidati, ki želijo stanovati v Domu učencev, morajo to navesti 1 

v prošnji. Celotna oskrba (stanovanje, hrana, pranje) velja mesečno 
6.100, dinarjev. 

Učenci prejmejo nagrade v viišni do 5.500 dinarjev mesečno, kar 
je odvisno od poklica, letnika in učnega uspeha. Železarna Štore dode-
luje poleg tega socialno ogroženim učencem tudi podpore do 3.000 di
narjev mesečno. 

Rok za vložitev prijave je do vključno 30. junija tega leta. 
Vsi prijavljeni kandidati se zberejo v šoli zaradi opravljanja iz

pita dne 5. julija ob 8. uri zjutraj. Izpitna komisija bo objavila takoj po 
zaključku sprejemnih izpitov, kateri od l^ndidatov bodo sprejeti v šolo. 

Vse nadaljnje informacije dobijo kandidati v tajništvu šole od 
10. junija dalje. 

Ravnateljstvo: 

IZID VELIKEGA NAGRADNEGA ŽREBANJA 
PREŠERNOVE DRU2BE 

dne 3. junija 1960 

1. nagrada: televizijski sprejemnik . . . srečka št. 28.166 
2. nagrada: moped „ 1.787 
3. nagrada: moped „ 56.182 
4. nagrada: moped „ 75.064 
5. nagrada: pralni stroj „ 2.273 
6. nagrada: električni hladilnik (60 1) . . „ 69.586 
7. nagrada: moško kolo „ 38.673 
8. nagrada: moško kolo „ 41.221 
9. nagrada: žensko kolo „ 43.843 

10. nagrada: električni sesalec za prah . . „ 22.540 
11. nagrada: elektr. štedilnik s pečnjakom . ,, 43.503 
12. nagrada: elektr. štedilnik s pečnjakom . „ 41.045 
13. nagrada: porcelanski servis za 6 oseb ., 49.465 
14. nagrada: radijski sprejemnik . . . . „ 40.640 
15. nagrada: zapestna ura 2.932 
16. nagrada: električni brivski aparat . . „ 81.835 
17. nagrada: električni pekač na dva grelca „ 43.658 
18. nagrada: elektr. likalnik z regulatorjem „ 41.608 
19. nagrada: lonec »Econom« „ 49.389 
20. nagrada: sokovnik „ 43.312 
1000 tolažilnih knjižnih nagrad: srečke, ki 
se končujejo na štev. 67. 

Imetniki izžrebanih srečk нај prevzamejo dari' v upravi naj
kasneje do 10. avgusta letos, ko bo srečkam poiekla veljavnost. 

Uspeh poljskega 
jazz ansambla 

V organizaciji Olepševalnega in 
turističnega društva je v sredini 
preteklega tedna gostoval v Celju 
mali poljski jazz ansambel Juliusz 
Skowronski. Gostje so izvajali so
dobne poljske popevke, stare znane 
melodije itd.; z izrednim uspehom 
pa so posegli tudi po Gershwinu, 
Handyu, Berlinu in še po nekaterih 
drugih najbolj znanih avtorjih jaz-
za. Predstavili so nam okoli 30 av
torjev s 50 melodijami. 

Ansambel je igral tehnično dovr
šeno, z izrednim smislom za ritmiko 
in melodioznost. V njem je daleč iz
stopal trobentač Zrave i njega pa 
so obilo priznanja poželi še kapel
nik Skowronski, kitarist, pevec Ja-
nusz Gniatkowski in pevka Betty 
Charles. 

Številni obiskovalci, med njimi tu
di precej mladine, niso štedili 2 
aplavzom. Končno bo menda tudj 
celjska publika priznala, da je tudi 
jazz umetnost, kar so ugotovili že 
povsod po svetu. -vrafl 



S S K U P N E S E J E O B Č I N S K E G A Z B O R A Ш Z B O R A P R O I Z V A J A L C E V V C E L J U 

Problemi kmetijstva na drobnem situ 
I Z P O L N J E N A J E O B L J U B A K O L E K T I V U N O V E G A K M E 

T I J S K E G A G O S P O D A R S T V A » C E L J E « ! O D B O R N I K I Z A H T E 
V A J O Z A G O T O V I L A , D A S E N A P A K E N E B O D O P O N A V L J A 
L E . — K L J U B N E P R I Č A K O V A N O S L A B E M S T A N J U P R E V E Č 
P E S I M I Z M A M E D O D B O R N I K L — S S A N A C U O Z A C E N J A 
P O S E S T V O » C E L J E « G O S P O D A R I T I B R E Z N E G A T I V N I H P O 
S L E D I C P R E T E K L O S T I . — 

K M E T I J S K E Z A D R U G E V C E L J S K I O B C I N I P R E C E J P R I -
Z A D E T E . — O S T R A R A Z P R A V A O V Z R O K I H P O V Z R O Č E N E 
Š K O D E N A H M E L J U V Z A D R U G I S T R M E C . — 

V t o r e k j e b i l a v C e l j u s k u p n a 
geja o b e h z b o r o v o b č i n s k e g a o d -
Ijora. N a 'sej'i s o n a p r e d h o d n o 
^ t e v o zibora p r o i z v a j a l c e v o b 
r a v n a v a l i p r o b l e m k m e t i j s t v a v 
občini . V š t i r i u r n i r a z p r a v i s o 
zmogl i s a m o d v e t o č k i d n e v n e g a 
reda in s o p r e o s t a l e t o č k e m o r a l i 
pre lož i t i z a n a s l e d n j o s e j o . 

Najiprej s o o b r a v n a v a l i v p r a 
š a n j e k m e t i j s k e g a g o s p o d a r s t v a 
»Celje« , k i j e b i l o v z a č e t k u l e t a 
u s t a n o v l j e n o p o z d r u ž i t v i K G L a 
v e , K G V o j n i k in M e s t n e v r t n a 
rije. T a k r a t j e o b č i n a z a g o t o v i l a 
k o l e k t i v u , d a b o g o s p o d a r s t v o z 
n o v i m l e t o m z a č e l o g o s p o d a r i t i s 
č i s t i m i r a č u n i . S i c e r j e b i l o ž e t a 
k r a t j a s n o , d a b o z a k l j u č n i r a č u n 
p o k a z a l d o l o č e n o zguJbo, v e n d a r 
so k o n č n e u g o t o v i t v e r e v i z i j s k i h 
o r g a n o v u g o t o v i l e , da j e i z g u b a 
p r e c e j v e č j a o d p r i č a k o v a n i h š t e 
v i lk . T a k o j e b i v š e p o s e s t v o » L a 
v a « i z k a z a l o 13 m i l i j o n o v 615.000 
d i n a r j e v i z g u b e , K G V o j n i k 7 m i 
l i j o n o v 634.000 d i n a r j e v i z g u b e , 
m e d t e m ko j e e d i n o M e s t n a v r t 
n a r i j a i z k a z a l a d o b i č e k v v i š i n i 
4 m i l i j o n o v 286.000 d i n a r j e v . 

N e g a t i v n e r a z l i k e n a b i v š e m 
p o s e s t v u » L a v a « s e d e l i j o : N e k a j 
m a n j k o t 3 m i l i j o n e z a r a d i i z p a 
da p r i h m e l j u n a r a č u n k v a l i t e t e , 
z l a s t i n a n e p r i m e r n e m z e m l j i š č u 
š e l e p r e d k r a k t i m meldor ir a n e g a 
ped igona ob D e č k o v i c e s t i . 

B l i z u š e s t in p o l m i l i j o n o v i z 
g u b e i z k a z u j e travniš - tvo dn t o 
p r e d v s e m z a r a d i m e l i o r a c i j s k i h 
d e l v Ž e p i n i , z a r a d i p o v r a č i l a š k o 
d e v o k o l i c i Ž e p i n e , d e l o m a p a 
tudi z a r a d i p r e p o z n e g a s p r a v i l a 
k r m e , ki' n i b i l a v e č s p o s o b n a z a 
k r m l j e n j e . 

O k o l i p e t m i l i j o n o v i z g u b e i z 
k a z u j e p r o i z v o d n j a p o l j e d e l s k i h 
kultuE^ r a v n o t a k o z a r a d i v r e m e n 
s k i h pr i l ik , s l a b e g a p r i d e l k a n a 
m e l i o r i r a n i h p o v r š i n a h , k i e o d a 
l e l e p o l o v i c o p r e d v i d e n e p r o i z 
v o d n j e . I z e n a k i h r a z l o g o v j e t u d i 
p r i d e l o v a n j e v r t n i n izkaizalo 11 
m i l i j o n o v 294.000 d i n a r j e v izgulbe. 

P r i k a z a n e i z g u b e p a š e v e d n o 
n i s o p o v s e m t o č n e , z l a s t i n e n j i 
h o v i v z r o k i . T o j e n a p o s l e d p o s l e 
d i c a s k r a j n o s l a b e g a f i n a n č n e g a 
p o s l o v a n j a , p o g o s t e g a m e n j a v a 
n j a l j u d i v r a č u n o v o d s t v u in n e 
p o z n a v a n j a f i n a n č n i h p r e d p i s o v . 
P o g l a v i t n i v z r o k i z a t a k o o b č u t n e 
i z g u b e s o : 

Ф G o s p o d a r s t v o » L a v a « j e d e 
j a n s k o k m e t i j s k i o b r a t v i z g r a d 
nj i , k i j e in b o š e n e k a j l e t p r e d 
s t a v l j a l o i n v e s t i c i j s k i o b j e k t , k o 
b o d o v l a g a n j a š e v e d n o p r e k o r a 
č e v a l a d o h o d k e . 

Ф I z g r a d n j a j e p o t e k a l a n e s i 
s t e m a t i č n o , p o g o s t o i z v e n o k v i r 
j e v m o ž n o s t i , k o j e k o l e k t i v v l a 
g a l c e l o o b r a t n a s r e d s t v a v i n v e 
s t i c i j e , z a k a t e r e n i s o i m e l i z a g o 
t o v l j e n i h k r e d i t o v . 

Ф D r u ž b e n o u p r a v l j a n j e , o z i 
r o m a o r g a n i d e l a v s k e g a u p r a v l j a 
n j a n a p o s e s t v u n i s o o d i g r a l i d o 
v o l j p o z i t i v n e v l o g e in s o p r e m a l o 
r a z m i š l j a l i o r e a l n i h m o ž n o s t i h 
r a z v o j a , p r e m a l o s o bi l i p o v e z a n i 
z o b č i n o in n i s o o p o z a r j a l i n a t e 

ž a v e , k i s o s e n a b i r a l e ob s p r e j e -
ma.nju n o v i h n a l o g . 

O K o n č n o j e t u d i s s t r a n i o b 
čino bi lo prav jgotovo premalo 

n a d z o r a in p o g l a b l j a n j a v p r o 
b l e m e t e g a k m e t i j s k e g a g o s p o d a r 
s t v a . 

P o d o b n o k o t » L a v a « , j e tud i 
K G V o j n i k k o n č a l o p o s l o v n o l e t o 
z o b č u t n o i z g u b o dn s i c e r v v i š i n i 
s e d m i h i n p o l m i l i j o n o v . T a iz 
g u b a j e n a s t a l a pr i p r o i z v o d n j i 
m l a d e p i t a n e ž i v i n e , s e s n i h t e l e t , 
pr i v z r e j i b e k o n o v , z l a s t i p a pr i 
h m e l j u in n e k a t e r i h p io l j ede l sk ih 
k u l t u r a h . T u j e p o l e g s l a b i h v r e 
m e n s k i h r a z m e r k i z g u b i p r i p o 
m o g l a t u d i huda( r a z t r e s e n o s t 
z e m l j i š č . 

Vse kar le slabo ¡e tudi d r a g o . •. 
N a s t a l i p o l o ž a j j e n a j b o l j Jie-

m e l j i t o or i sa l p r e d s e d n i k o k r a j a 
t o v . Riko Jerman, ki j e d e j a l , d a 
v p r i m e r u » L a v e « in K G V o j n i k 
n e g r e z a k l a s i č n i p r i m e r g r e h o v 
k o t s o o d t u j e v a n j a , p o n e v e r b e in 
p o d o b n o . T u g r e z a » g r e h s k u p n e 
k r i v d e s l a b e g a v o d e n j a g o s p o d a r 
s t v a « , t a k o s s t r a n i k o l e k t i v a in 
d e l o m a t u d i o b č i n e t e r o k r a j a . 
D e j a l j e , d a j e t o ot ipljdv p r i m e r 
p o m a n j k l j i v e s k r b i z a a k u m u l a -
t i v n o s t p r o i z v o d n j e . S l a b a o r g a n i 
z a c i j a d e l a in p r e t i r a n a p l a h o s t 
o r g a n o v d e l a v s k e g a u p r a v l j a n j a 
pr i o c e n j e v a n j u n a l o g in d e j a n 
s k i h z m o ž n o s t i i m a t u d i s v o j n e 
g a t i v n i d e l e ž pr i v s e m t e m . 

V e n d a r , t a k o j e t o v . J e r m a n 
p o u d a r i l , j e n u j n o , d a k o l e k t i v 
n o v e g a z d r u ž e n e g a p o s e s t v a p r e 
v z a m e g o s p o d a r j e n j e b r e z p r i v e 
s k o v n e g a t i v n i h p o s l e d i c iz p r e 
t e k l o s t i , d a s e » o s v o b o d i z g o d o v i 
ne« in da p o d t e m i p o g o j i z a č n e 
p l a n s k o i n v r e d u g o s p o d a r i t i . 

K o j e o d g o v a r j a l n a z a h t e v e p o 
s a m e z n i k o v o p o v e č a n i k o n t r o l i 
v b o d o č e , j e de ja l , da i m a d r u ž b a , 
k i b o s a n i r a l a i z g u b e in d a l a g o 
s p o d a r s t v u m o ž n o s t n a d a l j n j e g a 
r a z v o j a , p o l n o p r a v i c o s o u d e l e ž b e 
p r i u p r a v l j a n j u g o s p o d a r j e n j a , č e 
p r a v t o n a j n e p o m e n i v m e š a v a 
n j e in p a m o r e b i t i p o j e m p r i s i l n e 
u p r a v e . 

Na tem kraju je zdaj veliko gradbišče. Nastaja prvi odprti hlev bodo
čega velikega obrata za proizvodnjo mleka v Žepini , . . 

Perspektiva Je vredna zaupanja 
R a z p r a v a j e b i l a i z r e d n o ž i v a h 

na, s s t r a n i p o s a m e z n i k o v p a k a r 
p r e v e č p e s i m i s t i č n a k a r z a d e v a 
n a d a l j n j i r a z v o j p o s e s t v a »Cel je« , 
k i n a j p o k o n č n i u r e d i t v i o b s e g a 
n a d 600 h e k t a r j e v o b d e l o v a l n e 
z e m l j e . Z l a s t i b i o p o r e k a l i t i s t i m , 
ki n a Z e p i n o g l e d a j o z n e z a u p a 
n j e m , č e v p r v i h l e t i h , z l a s t i p a 
t e l o d n i p o d o k o n č a n i h h i d r o m e l i -
oracij iski l i idelih, n e d a j e p o l n e 
p r o i z v o d n j e . P o p o l n o m a r a z u m l j i 
v o je_. d a b o z e m l j a , »ki j e t r e 
n u t n o bo l j p r i m e r n a z a p r o i z v o d 
n o o p e k e « , n e b o m o g l a d o p o 
p o l n e a g r o m e l i o r a c i j e d a j a t i t i s t e 
g a k a r s e o d o b j e k t o v n a m e n j i n i h 
v i s o k i p r o i z v o d n j i p r i č a k u j e . V e r 
j a m e m o p a l a h k o , d a b o Z e p i n a 
v p e t i h l e t i h p o s t a l a r e s n i č n o 
p l o d n a , sa j iso u r e d i t v e n i n a č r t i z 
d e l a l i naš i n a j b o l j š i s t r o k o v n j a k i . 

D a b i k o l e k t i v k m e t i j s k e g a g o 
s p o d a r s t v a »Cel je« r e s r a z b r e m e 
n i l i v s e h z a v o r i n m u o m o g o č i l i 
n e o v i r e n r a z v o j , s o o d b o r n i k i p o 
i z r e d n o t e m e l j i t i r a z p r a v i i z g l a 
s o v a l i s a n a c i j o n a s t a l i h i z g u b , 
p r e v z e l i s o o b v e z n o s t p l a č e v a n j a 
a n u i t e t za i n v e s t i c i j e z a d o b o p e 
timi let i a s e odločili, za росогос in 

k r e d i t i r a n j e v n a č r t u p r e d v i d e n e 
r a z š i r i t v e p r o i z v o d n j e . 

Z a r a z p r a v o o s t a n j u k m e t i j 
s k i h z a d r u g j e o s t a l o l e š e m a l o 
časa . N a o s n o v i a n a l i z e s o u g o t o 
v i l i , d a s o v s e z a d r u g e v c e l j s k i 
o b č i n i v p r e c e j š n j i h t e ž a v a h . N a j 
b o l j e ista g o s p o d a r i l i z a d r u g i V o j 
n i k i n D o b r n a , n e k o l i k o s l a b š e 
C e l j e in Š k o f j a v a s , n a s p o d n j i 
m e j i s o š t o r s k a in s t r m š k a z a 
d r u g a , m e d t e m k o z a d r u g o v L j u -
b e č n i p o l e g t e ž a v o b j e k t i v n e g a 
z n a č a j a b r e m e n i j o tud i n e u r e j e n i 
n o t r a n j i odnos i . N a s e j i s o o d b o r 
n i k i i z g l a s o v a l i u t e m e l j e n a p o s o 
j i la v v i š i n i 82 m i l i j o n o v za o s 
n o v n a s r e d s t v a v s e d m i h z a d r u -

N a k o n c u s o z e l o o s t r o o b r a v 
n a v a l i v z r o k e š k o d e n a h m e l j u v 
z a d r u g i S t r m e c , k j e r j e z a r a d i n e 
p r a v i l n e g a š k r o p l j e n j a a l i pa s l a 
b i h z a š č i t n i h s r e d s t e v n a s t a l a 
p r a v a n e s r e č a za t a m k a j š n j i p r i 
d e l e k . A n a l i z a s t r o k o v n j a k o v j e 
n a m r e č u g o t o v i l a , d a j e š k o d a n a 
s t a l a z a r a d i s l a b e l e p l j i v o s t i z a 
š č i t n e g a š k r o p i v a , ki g a j e d e ž e v 
j e s p r o t i s p r a l o i n n i b i l o u č i n k o 
v i t o p r o t i m o č n e m u v d o r u p e r o -
naappre. —c. 

POKLIC PO ŽELJI V vrstah ARMADE 
Spet gre šolsko leto h kraju in 

številni mladeniči se odločajo za 
svoj bodoči poklic, za svoj na
daljnji študij. Ne bodo redki v 
naši domovini, ki so se in se bo
do odločili za najbolj časten, lep 
in pester poklic v vrstah Jugo
slovanske ljudske armade. 

Govoril sem s fanti, ki okleva
jo, ker nekaterih stvari ne po
znajo. 

— Težimo za mirom in razoro
žitvijo! Ima vojaški poklic še bo
dočnost? 

— JVe vem, ne morem se otresti 
občutka, da je to naporen študij 
in naporen poklic? 

— Biti vojak je gotovo lepa 
stvar, toda vse življenje? Kaj, če 
hi si kdaj zaželel spremembe? 

Taka in podobna vprašanja po
stavljajo fantje, ki jih sicer mi
ka, pa se ne morejo odločiti... 

Delajmo, kakor da bo sto let 
mir in bodimo pripravljeni, kakor 
da bo že jutri vojna! Te besede 
tovariša Tita so dovolj jasna opre
delitev vloge naše ljudske arma
de. Drugo kar zavrača pomisleke 
o s l a b š i perspektivi vseh, ki se 
odločijo za službo v armadi, je to, 
da ravno armada najbolje izšola 
ljudi v razne specialnosti, saj vo
jaške akademije dajejo najboljše 
inženirje, zdravnike, ekonomiste, 
l§talce, strojnike, pomorščake. Vo
jaške akademije so tiste, ki spri
čo oblike študija dajejo gojen
cem najširšo izobrazbo. Verjetno 
noben poklic ne vsebuje toliko 
pestrega študija mimo vojaškega. 
Vojaške vede so pravzaprav splet 
vseh znanosti in specialnosti. 

Pa poglejmo kakšne vojaške 
akademije in visoke šole letos pri
čakujejo absolvente gimnazij in 
njim enakih srednjih in strokov
nih šol: 

Vojaška akademija, letalska vo
jaška akademija, letalska tehni
ška akademija, vojaška pomorska 
akademija, mornariška tehniška 
akademija, vojaška tehniška aka
demija, vojaška tehniška akade
mija za tehniško službo in zveze, 

Po treh letih šolanja so mladi gojenci letalske akademije postali ofi
cirji. Z njihovih obrazov sije mladostna možatost, ponos in zdravje. 

intendantska vojaška akademija, 
sanitetna šola za aktivne oficirje 
in višja šola za medicinske 
sestre. 

Je katera izmed teh special
nosti, ki nima enakovrednosti z 
visokimi šolami na civilnih vi
sokih šolah? 

In pogoji? Za vse, razen za 
tiste, ki nimajo dokončane sred
nje šole, traja čas študija tri 
leta ob popolni preskrbi, da za 
ves čas študija odpade vsakršno 
finančno breme na starše. Živ
ljenje v vojaških akademijah pa 
prav gotovo presega pestrost živ
ljenja ostalih študentov, ki se še 
vedno borijo za različnimi teža
vami od stanovanj, skromnih šti
pendij, neurejenega življenja in 
podobnim. 

Kar pa zadeva poznejši poklic 

sam, je današnji položaj oficir
jev daleč od predvojnih razmer. 
Kdor konča vojaško akademijo je 
dolžan samo deset let ostati v ar
madi, čeprav se velika večina po 
tem času odloči za ,stalno službo 
v vrstah JLA. 

To so nekateri odgovori na po
misleke, a končno dodajmo še 
ono kar je najvažnejše: 

Ali ni najsvetejši in najlepši 
poklic za mladega človeka hiti 
na straži miru nekje v hrezkrajni 
peščeni pokrajini Sinaja, čutiti 
varno ljudstvo za hrbtom na 
meji domovine, rezati z jeklenimi 
krili naše svobodno nebo in va
love našega sinjega Jadrana? Ali 
ni najbolj moško in ponosno to, 
da si varuh vseh, ki jih ljubiš, 
ki jih spoštuješ, da si hranilec 
svojega ljudstva in domovine? 

Letovanje borcev 
v Rovinju 

Tudi letos je Okrajni odbor Zve
ze borcev v Celju pripravil letova
nje za bivše borce v Rovinju, pri
kupnem obmorskem letovišču v Istri. 
Letos se bo zvrstilo 6 izmen borcev 
in 1 izmena otrok borcev po 10 dni. 
Prva izmena je odpotovala na od
dih 9. junija. 

Upravni odbor in delavski svet podjetja 
ZLATARNE CELJE 

razpisujeta delovno mesto 

sekrelorja podjetja 
Pogoj fakultetna izobrazba ali srednješolska izobrazba z daljšo 
prakso. Pismene ponudbe je treba poslati na upravo podjetja do 
30. junija 1960. Plača po tarifnem pravilniku ali osebnem do

govoru. 

Kmetijski pobliski ob obsoleljslii cesti 
Soparno vroče je pripekalo sonce 

in nad cesto je bilo videti trepetanje 
zraka, kot bi gorel eter. »Skoda« je 
trdo odbijala sunke, ki jih je dobi
vala od razgrete, jamaste ceste. Na 
Mestinjskem križišču smo zavili v 
smeri proti dolini ob Sotli. V hipu 
sp zacvilile zavore, ko smo zagle
dali lepo zalite voliče in junce. Gru
ča kmetovalcev in mestinjskih za
družnikov se je gnetla med njimi. 
Upravnik zadruge v Mestinju Vin
ko Skale se je razvnemal, da mu je 
sivi letni klobuk zlezel proti zatilju, 
kot bi izzival na korajžo. 

»Kaj? 230 din ti naj plačam! To
liko še nikomur nisem, pa tudi tebi 
ne bom!« je pribil proti obotavlja-
jočemu se prodajalcu. »Dam 210 din 
in pelji ga v hlev.« 

»Ne! Dajte 225 din, pa sva bot! 
Ce ne, ga dam nazaj na voz! Take 
robe še nikoli niste odkupili, veste!« 
je mešetari! kmetic. 

»To pa drži! Saj sem videl, kakš
ne ste zadnjič odkupili. Take ni bi
lo, pri moji veri, take pa ne!« je 
posegel v besedo sosed. 

Tako nekako je menda ob pone
deljkih vsekdar pred odkupnim me
stom mestinjske zadruge. Nismo 
dočakali, da bi udarili kupčijo. Sli
šali smo še tovariša upravnika, ka
ko je zatrjeval: »Letos je živine do
volj. Reči moram, da je položaj po
polnoma drugačen kot ani v tem 
Času. Živine je kar precej in ponud
ba dokajšnja.« Lepi so bili sivkasti 
volici, vendar bi se dali še bolj do-

pitati. 
Prisedel je še upravnik pristavške 

zadruge, ki je dotlej opazoval od
kupno dejavnost svojega soseda in 
poudaril, da je tudi pri njih živino
reja temelj zadružnega gospodar
stva. »Pšenico pa tudi sejemo in 
prav bi bilo, da bi je še več, ker na 
določenih legah posebno pri nas 
prav imenitno uspeva.« Pred leti so 
bili rekorderji v pridelku pšenice in 
uspeh je vedno vzpodbuden za na
daljnje prizadevanje. Lastnega zem
ljišča nimajo kdovekaj, pač pa vid
no raste moč kmetijskega gospodar
stva JeLšin grad, ki ima tu čeden 
obrat. S posestvom pa delujejo v 

sožitju, saj smo še slišali, kako sta 
se z direktorjem ing. Marincem po
godila za pomoč, ki jo bo nudil za
družni traktor pri košnji. 

Pribrzeli smo še v Imeno, kjer se 
dolina ob Sotli sprosti v valovito 
preprogo zelenih trav. Visoke trave 
povečini še stoje. Le virštanjski jel-
šingrajci so jih med prvimi podrli 
in so pravkar nalagali veliko trak
torsko prikolico. Lepo je dišalo vro
če seno in nasmejani so bili črno-
kožni delavci. V lepem so posušili 
in pridelek je, čeprav v splošnem še 
nizek, s 40 do 45 stotnim donosom 
kar lep. Sotelski 

Na Imenskem polju je z melioracijo pridobljenih nad 300 hektorjev po
vršin, ki bodo v kratkih letih postale sposobne za visoko poljedelsko 

proizvodnjo. . . 

R o z b r e m e n i m o k m e t i j s k e 
p r o i z v o j a l k e p r i d o m a č i h d e l i h 

V Sloveniji se približno 170 tisoč 
gospodinjstev ukvarja s kmetij
stvom. Se tisoč več pa je v naši re
publiki žena, ki so tudi same kme
tijske proizvajalke, to pomeni, da 
gospodinjijo svoJ! družini in so po
leg tega aktivno vključene v proiz
vodnjo, bodisi na svojem ali na po
sestvu družbenega sektorja. Pri 
vsem tem pa moramo upoštevati tu
di, da so žene še posebej v Slove
niji na marsikaterem posestvu edina 
delovna sila. Družbeni plan pa 
predvideva povečanje kmetijske pro
izvodnje v letošnjem letu skoraj za 
četrtino. Takšen napredek bo spričo 
preobremenjenosti kmečke žene le 
težko tudi dejansko uresničiti, kajti 
pogoj zanj je razbremenitev žena, 
da bodo pri kmetijskem delu izkaza
le večjo storilnost. Kmečka gospo
dinjstva je treba torej predvsem pri
lagoditi splošnemu dvigu standarda 
saj bo posredno tudi družbeni pro
dukt, ki ga bo prispevalo kmetijstvo, 
mnogo pripomogel k dvigu standar
da kmečkega prebivalstva. 

Poglavitno vlogo pri razbremeni
tvi kmečke žene je družba zaupala 
občinskim zavodom in centrom za 
pospeševanje gospodinjs<va. Ti naj 
bi že takoj v začetku, ko ustanav
ljajo servise za razbremenitev dru
žine, predvsem žene, prevzeli vlogo 
usmerjevalca in pomočnika. To ve
lja še zlasti za podeželje, kjer so 
problemi, ki tarejo mestno prebival
stvo, prav tako pereči. Zavodi in ob
činski centri pa naj bi bili močna 
opora gospodinjstvom, ki bodo sku
šala steči s časom, ki v njem živi
mo. 

Na podeželju bodo kakor v mestih 
stanovanjske skupnosti, odnosno 
njihovo vlogo naj bi prevzeli kra
jevni odbori. Na vasi težimo za isti
mi cilji, kakor v mestih, pomagati 
družinam in reševati njihove pro

bleme. Tu bo še zlasti stopila v 
ospredje zahteva po varstvu, vzgo
ji in prehrani šolskih otrok. Marsi
kje so kuhinje na podeželju dobro 
razvite, vendar se je vse doslej pre
malo posvečalo pozornosti priprav
ljanju glavnega opoldanskega obro
ka. Krajevne stanovanjske skupno
sti bodo morale čimprej resno ob
ravnavati in zadovoljivo rešiti tudi 
problem varstva in izvenšolske 
vzgoje otrok. 

Naloga občinskih centrov, zavo-
vodov in krajevnih skupnosti pa je 
tudi, čimprej rešiti vprašanje pre
hrane odraslih delavcev. Tu ne mi
slim samo tistih, ki ostajajo več ka
kor pol dneva na svojem delovnem 
mestu, ampak celotno kmečko pre
bivalstvo, ki često zametuje zdrave 
in hranilne domače pridelke in ker 
je tudi sicer še precej nepoučeno o 
pripravljanju in sestavljanju hrane. 
Zgoraj naštete ustanove so na tem 
področju svojega delovanja res žele 
že zavidljive uspehe. Te ustanove 
hkrati že pričenjajo vpeljevati kon-
serviranje živil preko zime, kjer po
magajo z nasveti ali pa prevzamejo 
pridelke v predelavo. V mnogih cen

trih pa bodo že v kratkem času za
čeli uporabljati naprave za globoko 
zmrzovanje živil. 

Pomembne servisne usluge, ki naj 
bi jih čimprej uvedli pri zavodih in 
centrih na vasi so tudi dostava živil 
na dom, peka kruha (to poveč ni že 
Obstaja), pranje, krpanje in likanje 
ter komunalne usluge. 

Modernizacijo kmečkih gospodinj
stev bomo najlaže približali prebi
valstvu s predavanji, tečaji in semi
narji. V pomoč pri tem pa nam bo 
mladina, ki obravnava gospodinj
stvo kot poseben predmet v šolah in 
je s temi problem' seznanjena. Brez 
dvoma bodo uslužnostne ustanove 
sprva naletele na mnogo ovir, saj 
bodo na vasi začele skoraj povsem 
novo in neznano dejavnost. Vendar 
o uspehu ne moremo dvomiti, kajti 
kmetijskim proizvajalcem samim je 
prav tako mnogo na tem, da zvišajo 
skupni družbeni produkt in torej po
sredno dvignejo tudi svoj standard. 
2ene-proizvajalke v kmetijstvu pa 
bodo morale biti prizadevne in sa
me vzpodbujati ustanove, ki bodo 
nastajale in se borile z začetnimi te
žavami. 

N a s v e t i 
Sneg hitreje stepemo, če mu do

damo ščepec soli ali nekaj kapljic 
limonovega soka. Vendar pa mora
jo biti beljaki popolnoma ohlajeni in 
brez primesi rumenjaka. 

Soli v solnici dodamo nekaj zrnc 
riža. Ta vpija vlago in sol ne posta
ne vlažna in gručasta. 

Svež ali še topel kruh laže reže
mo, če pomočimo nož v vrelo vodo 
ali ga ogrejemo. Lahko režemo tudi 
tanke rezine. 

Ce smo omako ali juho preveč so
lile, kuhamo v njej nekaj časa su
rov krompir zrezan na koščke. Se 
bolje razsolimo, če Krompir nariba
mo. 

Prepečenec, kekse in drugo takš
no pecivo hranimo v zaprtih ploče
vinastih posodah. Tako ne izgubi 
krhkosti in arome. 



Z A M A L E B R A L C E 

Mladim bralcem 
v prejšnji rubriki smo napi

sali, da bomo za nekaj časa pre
nehali z nagradami. Zdaj pa smo 
se domenili, da bo uredništvo 
vsakih štirinajst dni — torej ta
krat, ko rubrika izide — prispe
valo tri nagrade za najboljše pri
spevke. Prva nagrada bo tisoč di
narjev, naslednji dve pa po pet 
sto. Upamo, da bodo zdaj pisma 
spet marljiveje romala v naš 
poštni predal. 

Hkrati se zahvaljujemo Milanu 
Jeršiču' in Heleni Zdolškovi za 
poslani križanki. Eno bomo v pri
hodnji številki prav gotovo obja-
гпИ. Zdaj, ko se bodo kmalu za
čele počitnice in s tem burni do
življali za vas, menimo, da nam 
boste še bolj pridno pisali. Po
trudite se, da bo prispevek čim 
boljši in morda boste dobili celo 
lepo nagrado. Do naslednje šte
vilke pa vam želimo v šoli pri 
zaključevanju ocen veliko sreče. 

R e p o r t e r J A N E Z E K m e d 
p o d m l a d k a r j i RK V L a š k e m 

V nedeljo sem moral spet po služ
beni dolžnosti z beležnico in foto
aparatom (oh, oprostite, tega sem 
pozabil doma!!!) n a lov za zanimi
vostmi med mlade podmladkarje 
Rdečega križa v Laškem, ki so prav 
ta dan razvili svoj prapor. Verje
mite mi, da nisem pričakoval, da je 
pri njih tako prijetno. 

V lepem senčnem vrtu.hotéla »Sa
vinje« se je kar trlo malčkov — pa 
tudi odraslih je bilo precej — in ce
lo dve ali tri stojnice, kjer so pro
dajali pijačo, sem opazil. Ko sem se 
utatori l med množico in stopal na 
prste, da bi bolje videl na oder, je 
mimo mene prišla četica najmlajših 
z belimi zastavicami in rdečim kri
žem v sredini ter mi zaprla pot in 
zastrla pogled. Ziv-žav povsod na
okoli, ki pa je utihnil takoj, ko so 
na odru razvili prapor podmladka 
Rdečega križa. Kako lepo je bilo vi
deti belo zastavo in številne spo

minske trakove, ki so jih obesili na
njo vidni politični predstavniki, pa 
tudi predstavniki podjetij. Nenado
ma se je vsem prisotnim utrgai 
vzdih občudovanja in začudenja — 
podmladkarji so namreč dobili v dar 
še popolnoma nov diaprojektor! 

Kmalu nato je na oder stopila 
ljubka deklica in podmladkarje 
osnovne šole v Laškem pozdravila 
v imenu sovrstnikov iz Šoštanja. 2e 
sem mislil, da bo to konec priredi
tve, pa sem se tako zmotil, da me 
je še zdajùe sram. Za predstavnico 
podmladkarjev iz Laškega, ki je go
vorila o vlogi in nastanku Rdečega 
križa (brez kakršnega koli zatika
nja!), so se zvrstili cicibani, pionir
ji in pionirke in vsi so hoteli poka
zati, kaj znajo in koliko vedo o 
Rdečem križu. Nastopili so palčki 
skakalčki, nato sem videl točko Ja l 
na pri zdravniku in spet pionirje 
prvega razreda, ki so zapeli tri pe
smice, pa še in še. Rečem lahko le 
to, da je velika škoda, ker vas ni 
.bilo zraven. 

V tistem t re iutku me je nekdo po
cukal za lase in ves jezen sem se 
obrnil. Pa so se jni usta nehote raz
lezla v nasmeh, ko sem v naročju 
oöka zagledal majhnega fantka, ki 
je na vse strani mahal z belo zasta
vico. Vse kaže, da bo tudi on nekoč 
doiber podmladkar Rdečega križa. 

. Ko sem se vozil v vlaku, tako na
bito polnem, da so ljudje morali sta
ti na stopnicah, so mi le lepe misli 
na podmladkarje RK v Laškem 
ohranile dobro voljo, kajti od vseh 
strani so me tako stiskali, da sem 
šele takrat raizumel, kaj pomeni »bi
ti stlačen kot sardine«. 

Vaš reporter Janezek 

Darjo sem našla pri najljub
šem opravilu. Navdušeno je ri
sala in če dobro pogledate, 
boste videli, kaj je takrat na
stalo pod njenim čopičem. 

»Darja, ali rada rišeš?« 
Nič odgovora! 
»Pa že dolgo rišeš?« 
Spet nič! 
Potem je nenadoma vstala, 

stopila v sobo, prinesla trebu-
šasto mapo in mi jo položila 
na kolena. Sedla je poleg mene 
na majhno pručko in mapo od
prla. Vse polno risb. Vsaka je 
oštevilčena in na vsaki je da
tum. 

Presneto, sem si mislila, Dar
ja pa že dolgo riše! 

»Kdaj boš pa šla v šolo?« 
Kot bi odprla zapornice, se 

je vsulo iz njenih ust: 
»Veš, jeseni! Pa se nič ne bo

jim, ker že sedaj hodim v vrtec. 
Pa bom še vseeno risala.« 

»In boš pridna?« 
»Kaj je treba biti v šoli pri

den? Si bila tudi ti pridna?« 
Kočljivo vprašanje! Da mi 

ne bi bilo treba odgovoriti, sem 
se raje poslovila. Darja pa mi 
je obljubila, da bo nekoč nekaj 
narisala tudi za našo rubriko. 

RAZSTAVA otroških izdelkov 
(Kaj vse lahko izdelajo pridne otroške 

roke pod skrbnim vodstvom, je pokazala 
nedavna razstava, ki so jo priredili šol
ski otroci iz Vitanja v prosvetni dvo
rani. Na njej je bilo nazorno prika
zano tudi delo krožkov, ki jih je na 
šoli kar 22. Lepi so bili zlasti izdelki 
tehničnega in risarskega krožka. 

P R E V A R A 
Sedela sem pri oknu in se učila. 

Bilo je zgodaj in hotela sem videti, 
kako bo vzhajalo toplo pomladansko 
sonce. Imeli smo prost dan in vsta
la sem zgodaj, da bi izpolnila ob
ljubo, ki sem jo dala mami. Sonce 
je vzšlo in kmalu je postalo vse na
okoli živahnejše. Opazovala sem 
ljudi, ki so hodili v službo. Nekateri 
hitro, drugi počasi. Tudi otroci so 
prišli na vrt , plezali so po drevju, 
trgali cvetice in se igrali. 

Postajalo je vedno topleje, sonce 
je sijalo vedno bolj prijazno in po
šiljalo žarke na knjigo, ki je ležala 
odprta na mizi. Skozi okno je v so
bo segala lepa češnjeva veja. Njeni 
cvetovi so bili tako ljubki in pri
jazni, da se mi je zdela najlepša na 
svetu. Vse to me je zvabilo iz sobe. 
Odšla sem na vrt in se igrala z ma
limi brezskrbneži, ki niso vedeli, kaj 
je šala in kaj nas šoIaTJe tare. Z 
njimi sem lovila metulje in mušice, 
trgala cvetice in se skrivala. 

Ko je prišla mama domov, sem 
spet sedela za mizo in strmela v 
knjigo, čeprav nisem prebrala niti 
strani. »Pojdi malo na vrt, saj si se 
ves dan učila!« V duši me je zabo
lelo, pa sem na vrt vseeno stopila. 
Zvečer sem se vrnila, zagledalla sem 
se v nebo in drobne zvezdice so me 
spominjale pravljičnega življenja. 
Svetel mesec je sijal na cvetočo 
češnjo, ki je bila v srebrni mesečini 
še lepša. 

Toda, ko sem bila v p r a š a n a . . . 
Spoznala sem, da sem prevarila 

s-ebe, ne mame. Vzela sem knjigo in 

odšla za hišo, kjer je žuborel poto
ček. Vendar se nisem dosti naučila, 
preveč me je peklo v duši. 

Videla sem potoček, cvetoče drev
je, videla vse lepote našega vrta, 
pa se mi je zdelo, da vse zaničljivo 
strmi vame. Celo rumene narcise, ki 
so rasle ob potočku so žalostno sklo
nile glavice in zdelo se mi je, da so 
ovenele. Toda, še bodo dvignile gla
ve, prav tako kot jo bom dvignila 
jaz, ko v moji duši ne bo več tega 
pekočega občutka. 

Tea Butinar 
Celje, 
Vodnikova 9 

KOSTRIVNICA POTREBUJE 
UČILNICO 

Prav čedna je Kostrivnica pod 
Hočem. Edino šola je starinska in 
tesna, da ne bo več kos velikemu 
pritoku učencev. V treh tesnih učil
nicah se je že letos stiskalo preko 
240 otrok v 6 oddelkih. Jeseni pa bi 
bilo poučevanje onemogočeno, če ne 
bi občinski ljudski odbor ukrenil vse 
potrebno, da se dogradi še vsaj če
trta učilnica. V takem raztresenem 
podeželskem kraju je dejansko ne
mogoče poučevati v treh izmenah, 
K>sébno še pozimi. Kostrivničani se 
K)je, da se bo z morebitnimi načrti 
ali deli predolgo odlašalo in med 
počitnicami delo ne bo opravljeno. 
Kostrivnica nujno potrebuje vsaj še 
eno učilnico. r. 

Turška lipa 
Sonce je toplo sijalo skozi šolska 

okna. Bil je odmor in vsakdo je te 
dragocene minute krepko izkoristil. 
Tu se pravzaprav začenja moja po
vest. 

S prijatelji sem se med tistim 
usodnim odmorom pogovarjal o 
znamenitosti mašega kraja. Vsakdo 
je povedal svoje in tako je prišel na 
vrsto tudi sošolec Bdi: 

»Ob 'našem gradu raste ,turška li
pa'. Tako jo imenujejo ljudje. Pra
vijo, da so tam v davnih časih ubi
li Hasan-pašo in da so Turki na nje
gov grob zasadili lipo . . . « 

Tedaj je na hodniku zazvonilo, v 
razred je stopila učiteljica in Edo 
je nehal s svojo zgodbo. Začel se je 
pouk, toda po meji glavi se je mo
tal Hasan-paša. Kar videl sem ga, 
kako je pred obleganim gradom 
ukazal svojim janičarjem: >Naprej! 
Pogazite te neverne pse!« Vrsta ko
njenikov je zdrvela proti gradu in 
čisto na čelu je jezdil Hasan-paša. 
Zaman je bi! ves odpor grajskih 
ljudi. Vrata so se vdala in začelo 
se je mesarsko klanje, kot pravi 
Prešeren. Toda prav tedaj, ko je bi
la zmaga že čisto na turški strani, 
je padel s konja Hasan-paša. Pre-
bodla ga je puščica. Kmetje so zbe
žali z gradu, Turki pa so svojega 
pašo poibrali in ga pokopali v tuji 
deželi, kjer ga je zalotila smrt. Na 
gomilo so posadili tipico v trajen 
spomin Hasan-paše. Lipica je zrasla 
v lipo, grad pa je razpadel v ruše
vine. In zdaj sredi njih stoji stolet

na lipa, ki v svojih koreninah čuva 
skrivnost smrti Hasan-paše. 

»Povej mi zadnjo lekcijo v zem
ljepisu!« sem v tem zaslišal učite
ljico. Toda moje misli so bile pri 
Hasan-paši in njegovi turški lipi. 
V redovalnico pa je učiteljica poleg 
drugih lepih redov, postavila enko 
v spomin na »turško lipo«. Pozne
je smo se s prijatelji še dolgo po
govarjali in mojo enojko smo ime
novali »turška enka«. 

Strašek Milenko, 
Pilštanj št. 15. 
Lesično 

Pionirji in promet NA 
ŠMARSKEM 

V vseh pionirskih , odredih na 
Smarskem se pripravljajo na izpite 
iz prometnih predpisov. Med prvimi 
so uspešno 'Opravili izpite in prejeli 
značke in izkaznice AMSJ pionirji 
višjih razredov pri osnovnih šolah v 
Lesičnem, Virštanju, Polju ob So
tli, kjer se je za akcijo zavzelo pred
vsem Avto-moto društvo Bistrica ob 
Sotli. Njihova komisija pod vod
stvom prizadevnega društvenega 
predsednika Slavka Sotoška je ob
iskala imenovane šole. Posebno ve
selje pa so imeli pionirji, ki so ob 
strani učitelja za praktične vožnje 
Jožeta Robeka vozili avto. To je bi

lo doživetje posebno za hribovske 
otroke, ki zelo redko sedejo v avto. 
Pred dnevi pa so zelo uspešno polo
žili izpite tudi pionirji iz Pristave, 
kjer je komisiji predsedoval učitelj 
za praktične vožnje pri društvu LT 
Šmarje tov. Tašner. Prav kmalu pa 
bodo začeli z izpiti tudi na šolah v 
Rogaški Slatini, kjer bo vodila iz
pite komisija LT Rogaška Slatina. 
Tako so si tri društva razdelila od
rede na Smarskem in bodo do za
ključka šols'kega Jeta skoraj vsi pio
nirji višjih razredov v šmarski ob
čini opravili izpite iiz prometnih 
predpisov. 

Komisija za imenovanje direktorjev pri Občinskem ljudskem 
odboru Celje razpisuje po določilih 90. člena Uredbe o ustanav
ljanju podjetij in obrtov (Uradni list PLRJ, št. 51-424/53) mesto 

U P R A V N I K A 
KMETIJSKE ZADRUGE LJUBECNA 

Ponudniki morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati še 
naslednje pogoje:' 

— da ima visokošolsko izobrazbo — inženir agronomije, ali 
— da ima kmetijsko srednjo šolo — kmetijski tehnik, aH 
— da ima nižješolsko izòbrazibo in večletno prakso v vo

denju kmetijstva. 
Pravilno opremljene prošnje je vložiti do 25. junija 1690 na 

Občinski ljudski odbor Celje — Komi.s'iji za imenovanje direk
torjev. 

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR CELJE 
Komisija za imenovanje direktorjev 

T O M B O L A 

Zgoraj: pogled na množico; spodaj (od leve proti desni) Ignac Cede, 
iVlanja Guček ter Rudolf Pibrovc 

Kadar koli se je z glavnega odra na 
letališčn v Leven oglasila trobenta, je 
več kot trideset tisoč ljudi dvignilo 
glave in prisluhnilo. Zavladala je tišina. 
Le tu in tam je zavriskal kak otrok, ki 
ni razumel, zakaj očka tako napenja 
ušesa. 

Številka trinajst, številka trinajst . . . 
In kakor da bi imeli vse glave prive

zane na eno samo vrvico, ki jo čisto 
na koncu drži nevidna, a močna sila, 
so se takoj zatem sklonile in iskale . . . 
Nekatere obraze je raztegnil nasmešek, 
drugi so ostali nemi, kakor da se jih 
ničesar ne tiče . . . 

Tako je bilo v nedeljo ves ptjpoldan 
na tomboli počitniške skupnosti pri ob
činskem sindikalnem svetu v Celju. 

Tako je bilo do tedaj, ko se je na 
glavnem odru priglasilo kar 26 igral
cev, ki so imeli prečrtane prav vse šte
vilke na karti. 

Kdo izmed teh naj dobi avto, motor . . . 
Odločil je žreb. 
Prvo nagrado je dobila gospodinja 

Marija Guček iz Zidanega mosta, drugo, 
prav tako Fiat-600, pa posestnik Ignac 
Cede iz Petrovč. 

Tovarišu Pibrovcu, ki je v imenu pri
reditelja razdeljeval dobitke, se je naj
prej oglasil tov. Cede. Na obrazu se mu 
je videlo, da ga je popoldanska vročina 
precej zdelala. Bil je videti utrujen in 
vesel hkrati. Kako tudi ne! Avto za sto 
dinarjev, to niso šale . . . 

— Velikokrat sem že bil na tomboli, 
a še nikoli ničesar pomembnejšega do
bil, je pripovedoval. — Kaj bom z avto
mobilom? Ne vem, bržkone ga bom pro
dal . . . 

Zatem sta ee skozi gnečo prerinila 
mož in žena. Bila sta razburjena in je
zila sta se, ko sta le š težavo napredo
vala. Ljudje so pač ljudje, radovedni, 
zlasti še, kadar gre za tako srečne do
bitnike . . . Ona je držala v roki lisitič) 
in na njem je bilo napisano: prva na
grada — avto Fiat 600. 

Bila je Gučkova. 
— Kaj boste pa vi z avtom? 
— Tega bova zadržala, starega pa pro

dala . . . 
Potem so se zvrstili še drugi. 
Tombola se je nadaljevala. 
v drugi seriji je na oder prišlo že 37 

ljudi. Tudi ti so imeli na svojih kartah 
začrtane vse številke. Sedemintrideset 
jih je bilo, toda dobitkov le še 24. Vseh 
tombol je bilo namreč petdeset, šestin
dvajset pa so jih pobrali že v"pirvi sku
pini. 

Tudi zdaj je odločil žreb. Trinajst jih 
je ostalo praznih rok, pa čeprav so 
imeli v rokah tombolo. Takšna so pač 
pravila igre. 

V celoti je prireditelj razdelil 50 tom
bol, 160 dobitkov za pet izklicanih šte
vilk v eni vrsti in 250 nagrad za štiri 
številke v eni vrsti. 

Celjski trg 
star krompir 24 (25—30), nov krompir 

80 (—), stara čebula 108 (120), nova če
bula 50 (80-100), star česen 110 (200), 
nov česen 160 (120), solata 120 (80-120), 
špinača 50 (100-150). radič — (100-150), 
peteršilj 100—180 (100—200), zelena — 
(100), koleraba 90-100 (120), por 40 (70), 
pesa 100 (100), korenjček 180 (90—100), 
redkvica 80 (80), stročji fižol 200—300 
( - ) , stročji grah 130 (—), ohrovt 60 (—), 
beluši - (300), češnje 80 (80-100), ja
gode 115-120 (240—360). 

Trg je bil v zadnjem tednu slabo pre
skrbljen, čeprav je bilo vreme lepo in 
bi se morala ponudba mlade zelenjave 
občutno povečati. Ponovno so poskočile 
cene peteršilju, korenju in jajcam, po
cenili pa so se mlada čebula, krompir 
in češnje. 

Gibanje pr&bivalstv 
v času od 28. maja do 4. junija 1960 

je bilo rojenih 27 dedkov in 28 deklic. 

Poročili so se: 
Janez Zakonjšek, strojni tehnik in Iva

na Kočevar, uslužbenka, oba iz Celja. 
Djordje Piano, uslužbenec in Magdalena 
Mrevlje, uslužbenka, oba iz Celja. Milan 
Pogelšek, elektromonter in Milenka Man-
dič, šivilja, oba iz Celja. Ivan Vogel
sang, íinomehanik-mojster in Romana 
Rajh, uslužbenka, oba iz Celja. Anton 
Knez, mizarski pomočnik in Olga Hra-
pot, medicinska sestra, oba iz Celja. 
Božidar Mohorko, predmetni učitelj iz 
Ptuja in Ružica Vindar, uslužbenka iz 
Celja. Maksimiljan Maček, trgovski po
močnik in Erna Pirš, knjigovodkinja, 
oba iz Celja. Jožef Kovač, krojaški po
močnik in Antonija Cebular, poljska de

lavka, oba iz Celja. Jožef Topolšek, de
lavec iz Rožnega vrh« in Justina (Gori-
šek, delavka iz Zgornje Hudinje. Jožef 
Mramor, poljedelec in Marija Cepin, 
poljedelka, oba iz Buč. Jožef Hrastnik, 
avtomehanik iz Lucas Road Burwood, 
Sydney — Avstralija in Jožefa Ramšak, 
prikrojevalka iz Celja. Avguštin Geršak, 
poljedelec in Kristina Pilih, poljedelka, 
oba iz Tmovelj pri Celju. 

Umrli so: 
Mirko Zupanič, strojni ključavničar 

iz Šoštanja, star 28 let. Marija Višnar, 
gospodinja iz Celja, stara 77 let. Marija 
Marovt, upokojenka iz Celja, stara 64 
let. Ignac Selčan, upokojene^; iz Zlateč, 
star 57 let. Srečko Merzlak, otrok iz 
Sv. Florijana, star 6 mesecev. 

i(ronika nesreč 
z MOTORJEM 

je padel Franc Razboršek iz Celja. Po
škodoval si je hrbtenico in rebra. 

PRI DELU 
si je poškodoval prste na roki Valter 
Fece iz Velenja. 

NESREČNI PADCI 
Pri padcu si je zlomil nogo Anion 

Oblak iz Vrbja pri Žalcu. — Nogo si je 
zlomila tudi Marija Lnkančič iz Polzele. 
— Frančiška Tovornik iz Pečovnika je 
padla in si poškodovala nogo. — Ko je 
neprevidno prečkala cesto, je padla pod 
vprežni voz Jelka Jeranko iz Trnovelj. 
Poškodovala si je nogo. — Mirko Jago
dic iz Irja pri Rogaški Slatini in Alojz 
Piki iz Vranskega sta padla. Prvi si je 
poškodoval glavo. Piki pa je dobil po
škodbe po glavi. — Anica Godina iz 
Vrhol pri Zgornji Ložnici se je kot so-
vozač peljala z motorjem. Padla je in 
si poškodovala obe nogi. — Vinko Les-
kovar iz Videz pri Slovenski Bistrici je 
padel z motorjem. Poškodoval si je nogo. 

RAPZIS 
Razpisujemo prosta učna mesta za vajence v naslednjih go

stinskih poklicih: 
16 VAJENCEV ZA NATAKARJE 
10 VAJENCEV ZA KUHARJE 
4 VAJENCE ZA GOSTINSKE SLAŠČIČARJE 

Pogoji: opravljena osemletna šola, starost od 14 do 18 left, 
da je duševno in telesno zdrav in sposoben se učiti zadevnega 
poklica. 

Vloge s priloženim zdravniškim spričevalom, zad^njim šol
skim spričevalom, priporočilom šole in izpiskpm iz rojstne matič
ne knjige se morajo poslati do 30. junija 1960 Gostinski zbornici 
za okraj Celje v Celju. Prednost imajo moški vajenci. 

GOSTINSKA ZBORNICA ZA OKRAJ 
CELJE V CELJU 



O d l i č n i r ezu l t a t i 
c e l j s k i h o l i m p i j s k i h k a n d i d a t o v 

Y počastitev desete obletnice 
gjioostojnega atletskega društva 
jiladivar je bil v soboto popoldne 
^elik miting, ki so se ga razen 
jtletov iz Beograda in Zagreba 
udeležili še mnogi tekmovalci iz 
jjjubljane, Novega mesta in Ma
ribora. Razumljivo je, da je Kla-
^var poslal v borbo ne le vso 
glito, temveč tudi številno zastop
stvo mladih tekmovalcev. Rezul
tati, ki so jih dosegli domačini so 
potrdili, da so vsi olimpijski kan
didati (razen Kača) dobro priprav
ljeni in v odlični formi ter da 
ima AD Kladivar za njimi dolgo 
vrsto mladih nadebudnih tekmo
valcev. Največji uspeh med nji
mi je dosegla OLGA SlKOVEC-
L,UNCER, ki j e v teku na sto 
metrov postavila nov državni re-
Kord v času 11.9 sekunde. Lorger 
je progo čez visoke ovire znova 
premagal v odličnem času 13.9 
sekunde, zraven tega pa je dose
gel izvrsten rezultat še v teku na 
sto metrov. Ta disciplina je bila 
zanimiva tudi zavoljo tega, ker , 
sta se vnovič srečala Gluk iz Ma- , 
ribora in domačin Kolnik. V tem 
dvoboju je bil Kolnik hitrejši, pa 
čeprav sta oba dosegla isti čas. 
Važič je v teku na 1.500 metrov 
postavil letošnji najboljši rezul
tat v državi. Deseterobojec Kolnik 
pa se je izkazal še pri skoku v 
daljino, kjer je zmagal s 7,17 me
tra. Njegovo odlično formo je po
trdilo tudi pet skokov nad sedem 
metrov. Zanimiv je bil rezultat 
v metu kopja, kjer je desetero
bojec Brodnik premagal ne le 
Kopitarja, temveč tudi ol impij
skega kandidata Kača. V seznam 
zmagovalcev pa se je vpisal še 
Peterka v metu diska. 

Med mladimi se je tokrat izka
zala 14-letna Lubejeva, ki je po
stavila naravnost odličen rezul
tat v teku na 60 metrov ter do
segla pionirski rekord v skoku v 
daljino. 

Od gostov je posebna pozornost 
veljala Mihaliču, ki je v teku nä 
5.000 metrov zmagal brez prave 
konkurence. Domačin Male mu je 
tesno sledil le prvo polovico teka, 
pozneje pa je popustiL Dvoboj 
Kovač—Šnajder v teku na 400 
metrov je izostal, ker se Kovač 
ni zadovoljil z izžrebano progo in 
je zaradi tega raje odstopil od 
starta. To je bila čudna odločitev 
olimpijskega kandidata, ki po 
vrhu vsega zasluži najostrejšo 
grajo. 

Prvi miting Kladivar ja ob de
setem jubileju samostojnega dru
štvenega dela je uspel, zlasti pa 
je dal visoko priznanje posamez
nikom in celotnemu kolektivu 
prireditelja. 

Olga Šikovec po teku na 100 metrov, v katerem je postavila nov državni 
rekord. Na desni: tek na 5000 m. Prvi Mihalič, za njim pa Male in Pri

možič. 

Kladivar - drugi 
v nedeljo je bilo na sporedu zadnje kolo prvernstvenega tekmovanja v slovenski conski ligi. Za za'klj'uček je Kladivar gostil igralce kranjskega Triglava. Zmagali so domačini 3:1 (2:0). Kladivar je bil boljši in si je zmago povsem zaslužil. Lahko pa bi bila še višja, če ... Za zmagovalno moštvo so gole dosegli: Adžič, Sega in Kokotec. Na račun te zmage in dveh točk, ki si jih je pridobil, je Kladivar sam in s precejšnjo prednostjo zasedel v končnem ocenjevanju drugo mesto med dvema mariborskima enajstoricama, to je Branikom, ki se bo v kvalifikacijah potegoval za vstop v drugo zvezno ligo ter Mariborom, ki se je usidral na tretje mesto. 

Ce boste opremili vaš dom se obrnite na svetovno znano firmo 

SLOVENIJALES 
poslovalnica in predstavništvo Celje, Zidanškova 15, tel. 22-53 

VELIKA ZALOGA SOBNEGA IN PISARNIŠKEGA POHIŠTVA, 

VEZANIH PLOŠČ, LESONITA, PANEL PLOŠČ ITD. 

STANOVANJSKA ZADRUGA »UDOBNOST« 2ALEC 
razpisuje delovno mesto 

RAČUNOVODJE 

z znanjem splošne administracije 

Plača po tarifnem pravilniku. Pismene ponudbe z navedbo dose

danje zaposlitve pošljite naslovu najkasneje do 25. junija 1960. 

D O M O N E M O G L I H G R M O V J E 

• r a z p i s u j e 

1. mesto MATERIALNEGA KNJIGOVODJE 

Služba stalna ali honorarna. Plača po uredbi. 

Nastop službe takoj. 

2. mesto P 0 M 0 2 N E KUHARICE 

Pogoj: nekaj prakse. — Nastop službe 1. julija 1960. 

Zglasite se pri upravi, lahko vsak dan, zaradi dogovora. 

N O G O M E T — M L A D I N A 
K L A D I V A R : O L I M P 3:1. 

EKONOMSKA SOLA V CELJU 
objavlja 

r e d n i r a z p i s 
šolskega odbora za vpis v I. letnik za 
šolsko leto 1960-61 

1. V prvi letnik bo sprejetih 120 učen
cev. 1 

2. Pogoji za vpis: 
a) uspešno dovršena oserarazredna 

osnovna šola ali nižja gimnazija, 
b) starost do 18 let. 

3. Prijave za vpis (na obrazcih . DZS 
št. 1,20), kolkovane s 50 din državne 
takse sprejema uprave šole do 23. 
junija 1960. Prijavi morajo biti 
priložene te-le listine: 
a) rojstni list, 
b) zadnje šolsko spričevalo, 
c) listina, ki prikazuje potek in 

uspeh šolanja v osnovni šoli ali 
nižji gimnaziji (izpisek iz mar 
ličnega lista ali dijaška knjižica), 

d) mnenje osnovne šole o sposob-
(samo če prihaja neposredno iz 
nosti in nagnjenjih kandidata 
osnovne šole), 

e) kratek življenjepis, 
f) priporočilo ZB za otroke padlih 

borcev in žrtev fašističnega te
rorja ali socialnega skrbstva za 
vse ostale otroke brez staršev, 
oziroma gospodarske, družbene ' 
ali strokovne organizacije zaradi 
prednosti pri izboru med kandi
dati, ki imajo enake pogoje. 

4. Izpitni predmeti za primer, če bi 
se razpisna komisija odločila pri ožjem 
izboru med učenci s slabšim učnim 
uspehom za sprejemni izpit, bodo slo
venski jezik in matematika. 

î . Izid razpisa bo objavljen 28. junija 
1960 ob 9. uri v šoli, kjer naj se zberejo 
vsi prijavljenjci. 

Ravnateljstvo 

EKONOMSKA ŠOLA V CELJU 
objavlja 

r e d n i r a z p i s 
šolskega odbora za vpis v prvi semester 
oddelka za odrasle za šolsko 1. 1960-61. 

1. V prvi letnik bo sprejetih 60 slu-
teljev. 

2. Sprejemni pogoji: 
a) uspešno dovršena osemrazredna 

osnovna šola oziroma nižja gim
nazija, 

b) starost nad 21 let, 
c) zaposlitev v stroki, za katero iz

obražuje šola. 
3. Prijave za vpis (na obrazcih DZS 

. št. 1,50), kolkovane s 50 din državne 
takse sprejema uprava šole do 23. ju
nija 1960. Prijavi morajo biti priložene 
te-le listine: 

¡ a) rojstni list in poročni list, 
b) zadnje šolsko spričevalo, 
c) mnenje oziroma priporočilo go

spodarske organizacije (podjetja), 
urada ali ustanove z navedbo de
lovnega staža kandidata, 

d) kratek življenjepis, 
e) priporočilo ZB zaradi prednosti 

pri izboru med kandidati, ki iz
polnjujejo enake pogoje. 

4. Izid razpisa bo objavljen 28. ju
nija 1960 ob 16. uri na Ekonomski šoli 
v Celju. 

Ravnateljstvo 

RAZPIS 
Učiteljišče v Celju bo sprejelo v I. let

nik 35 dijakov. Prošnje za sprejem vlo
žite najpozneje do 18. junija. 

Prošnji priložite: 
1. spričevalo o končanem 8 razredu 

osnovne šole; 
2. rojstni list; 1 
3. izpolnjeno prijavo za vpis v 1. raz

red gimnazije in strokovne šole (ob
razec 1,20); i 

4. izjavo šole o delu, uspehu in ve
denju. 

Prošnje, kolkovane s 50 din pošljite 
preko ravnateljstva vaše šole na na
slov: Učiteljišče Celje! 

T s i prijavljenci bodo poleg zdravni
škega pregleda in preizkušnje posluha 
preizkušeni še v znanju slovenščine in 
matematike. 

V ta namen naj pridejo vsi 21. junija 
ob pol osmih na Učiteljišče, kjer bodo 
od vključno 21. do 23. junija opravili 
vse obveznosti sprejema. 

Izid izpita in sprejema bo objavljen 
27, junija. 

1 i) 

K U P i M 

ROLLER NSU - Puch, Vespo kupim. 
Informacije: hišnik okrajnega sodišča 
Celje. 

O B V E S T I L A 

OBVESTILO 
Pozivamo vse člane Zveze borcev orga

nizacije »CENTER« (prejšnja 111. in IV. 
četrt), ki žele študirati in se prekvali
ficirati, da se zaradi tega do 20. junija 
v popoldanskem času zglase pri odboru 
te organizacije (pisarna trgovine »Jelen«, 
Tomšičev trg 12, Celje). 

Osnovna organizacija ZB »Center« 
Celje 

OBVESTILO 
Uprava PIONIRSKE KNJIŽNICE V 

CELJU sporoča svojim obiskovalcem in 
njihovim staršem, da bo od 15. junija 
do 1. septembra 1960 KNJIŽNICA poslo
vala za pionirje: 

v ponedeljek, sredo in petek, od 16. 
do 18. ure; 

v torek, četrtek in soboto, od 10. do 
12. ure. 

MESTO HIŠNIKA in snažilke razpisuje 
državna glasbena šola v Celju. 

PIVOVARNA Maribor sprejme delavca 
za Celje. Informacije: Strupeh, Celje, 
Kersnikova 1. 

VAJENKO za cvetličarno (vselje do 
stroke) sprejmemo. Pismene ponudbe 
pod šifro »Spretna«. 

PODJETJE »AVTOOBNOVA« V CELJU 
sprejme v službo kvalificirane, viso
kokvalificirane ali priučene avtome-
hanike motoriste, ki imajo veselje za 
specializacijo na motorjih NSU-Pretis. 
Plača po tarifnem pravilniku. Prošnje 
sprejema sekretariat podjetja. 

UPRAVA ZA CESTE LRS razpisuje" de
lovno mesto PISARNIŠKEGA USLUŽ
BENCA pri Tehnični sekciji Celje. 
Pogoj: nižja strokovna izobrazba. 
¡Prosnje se oddajo in informacije do
bijo pri Upravi za ceste LRS, Tehnični 
sekciji Celje (Lava 42). 

S T A N O V A N J A 

IŠCEM opremljeno sobo. Pomagam v go
spodinjstvu. Komerički Rozika, - i jub-
Ijanska cesta 24, Celje (Kegljišče). 

IS-CEM prazno sobo, nudim pomoč v go
spodinjstvu. Naslov v upravi lista. 

IŠČEM sobo pri družini, ki bi mi lahko 
pazila otroka. »Šivilja«. Naslov v upra
vi lista. 

IŠČEMO OPREMLJENO SOBO za mir
nega uslužbenca. Ponudbe pošljite na 
upravo lista. 

IŠČEMO PRAZNO SOBO za mlajšega 
uslužbenca. Ponudbe na up.ravo lista. 

DVE LOČENI SOBI s posebnim vhodom 
zamenjam za dve sobi in kuhinjo v 
mestu, ali bližnji okolici. Naslov v 
upravi lista. 

LEPO NAGRADO nudimo tistemu, ki 
nam preskrbi sobo v centru ali bližnji 
okolici Celja. Pod šifro »Nujno«. 

UPOKOJENKI nudim prazno sobo in ne
kaj zemlje za malo gospodinjsko po
moč. Schmid Ana, Celje, Nova vas 14. 

P R O D A M 

SAVINJSKA TOVARNA OPEKE ŽALEC 
proda na JAVNI USTNI LICITACIJI 
motorno kolo znamke »Tomos-Pnch« 
250 SGS. Izklicna cena 280.000 din. 
Intresenti socialističnega sektorja mo
rajo predložiti licitacijski komisiji po
oblastilo za nakup in potrdilo banke 
o razpoložljivih sredstvih. Intresenti 
/privatnega sektorja so dolžni položiti 
pred licitacijo 10 % kavcije ter vozilo 
v celoti plačati takoj po licitaciji. 
Licitacija se bo vršila dne 15. junija 
1960 ob 8. uri zjutraj na upravi pod-
jetja-

POSREDNIŠKA PISARNA CELJE, Tom
šičev trg 12 nudi v prodajo naslednje: 
1. Tovorne in osebne avtomobile, raz-
fie stroje za kmetijstvo in industrijo; 
2. Dvoje vseljivih dvosobnih stanovanj 
po 600.000 in 700.000 dinarjev; 
3. Več parcel v bližini Celja ter po
sestev v bližnji okolici Celja; 
4. Lokal (23 m') v centru Celja za ceno 
500.000 din; 
5. V prodajo nudimo več, skoraj novih, 
vinskih sodov, Wertheim blagajno, či-
sitlno napravo in mlatilnico Ježek ter 
razne druge stroje in naprave. 
Za vse informacije se obrnite na Po
sredniško pisarno Celje, Tomšičev trg 
12, telefon 25-90. 

PRODAM nov radio aparat za 20.000 din. 
Pere Franc. Dobrova 53. 

ZELO DOBRO ohranjen hladilnik HIMO 
prodam. Ogled dnevno popoldne od 
15. do 1". ure. Naslov v upravi lista. 

MOTORNO KOLO PUCH S W 175, mo
del 56, v odličnem stanju prodam. V 
račun vzamem tudi moped. Godec Sta
nislav, Celje, Stenetova 15. 

OSEBNI AVTO v odličnem voznem sta
nju prodam za 150.000 din. Ogled po
poldne pri Hrastnik Ivan, Zadobrova 
n. h. p. Škofja vas, Celje. 

VOJNA POŠTA 1693 CELJE razpisuje 
ustmeno licitacijo za prodajo prve in 
druge košnje, ki bo dne 13. VI. 1960 
ob 8. uri na Vojaški ekonomiji Be
žigrad. Iz pisarne V. P. 1693 Celje. 

LEPO TROSOBNO konfortno stanovanje 
(75 m') v vili, v Jenkovi 18, visoko 
pritličje, izven skupnosti, prodam. 
Vprašati Tomšičev trg l/I — Celje. 

RAZNO dobro ohranjeno pohištvo pro
dam. Naslov v upravi lista. 

KOMFORTNO, takoj Tseljivo lušo т 
Celju prodam. Korošec Tone, Celje, 
Aškerčeva 5/1. 

KOMPLETNO moško kolo prodam. Po
izvedbe pri »Surovina«, Celje- Ljub
ljanska cesta 46. 

ENODRUŽINSKO HIŠO z vrtom v Celju 
takoj vseljivo prodam. Informacije 
Cret 78. 

MOTORNO KOLO »Panonia« 250, vožen 
7.000 km prodam. Cena 220.000 din — 
Dečkova cesta 54. 

Trgovsko podjetje »TRGOVSKI DOM« 
v Slovenskih Konjicah nudi cenjenim 
potrošnikom v svojih specializiranih 
prodajalnah in v trgovinah mešanega 
blaga veliko izbiro manufaktumega 
blaga, moške, ženske in otroške kon
fekcije, perilo, moške, ženske in otro
ške obleke, prehranbene in delika
tesne izdelke, železnino, steklo, por
celan, radijske sprejemnike, televi
zorje, motorna kolesa, razne gospo
dinjske stroje, kolesa in nadomestne 
dele, gradbeni material, zgornje in 
spodnje usnje in čevljarske potreb
ščine, moško, žensko in otroško obu
tev, izdelki iz plastičnih in umetnih 
mas, galanterijo, itd. 
Za obilen obisk se priporoča kolektiv. 

O B J A V E 

OBJAVA 
Pozivamo vse bivše studente in pro

fesorje bivše meščanske šole Žalec, da 
se prijavijo za proslavo 25. obletnice 
ustanovitve meščanske šole na naslov 
Matko Ivan, ObLO Žalec. 

í'roslava bo 2. julija 1960 ob 18. uri 
v šoli Žalec. 

P A Z N O 

Za komisijsko prodajalno potrebujemo 
otroške športne vozičke, kolesa, šival
ne stroje, klavirske in diatonične har
monike, pisalne stroje, ure, zlatnino 
in pohištvo. Priporočamo se za cenje
ne ponudbe! Nadalje prosimo komiten
te, da dvignejo vse blago, ki je v pro
daji tri mesece, predvsem pa nesezon-
iska — zimska oblačila in obutve. Opo
zarjamo na občutno ležarino! 

»Posrednik« Celje 

OBLOGE TAL IZ POLIVINILA, STRA-
GULE, PODOLITA, GUME itd. boste 
pravilno vzdrževali samo z najnovejšo 
W1X-EMULZIJO, specialnim loščilom iz 
inozemskih sarovin. Ne pozabite, da z 
drugimi loščiti to oblogo samo uničujete. 
Zahtevajte jo v svojih trgovinah, ki 
lahko prve količine že nabavite pri gro-
sističnem podjetju »MERX« v Celju s 
skladiščem v Slovenjem Gradcu. 

OBŽALUJEM, da sem svojega bodočega 
zeta Kukovič Martina, topilničarja iz 
Celja, Leskoškova 22 tepla z metlo ie 
se zahvaljujem za odstop od tožbe. 
Straus Milka, gospodinja, Celje, To
varniška 37. 

K O N C E R T I 

^Na glasbeni šoli v Celju bodo spre
jemni izpiti za novince v sredo, 22. ju
nija ob 9. uri. Prijave sprejema šolska 
pisarna do 20. 6. 1960. 

Novince bomo sprejemali za nasledlije 
glavne predmet^: klavir, violina, violon
čelo, flavta, klarinet, rog,, trobenta, po
zavna, solopetje. 

Podrobnosti o sprejemnih izpitih so 
objavljene na šolski oglasni deski. 

Informacije daje pisarna od 8. do 12. 
in od 15. <lo 18. ure. Telefon 27-12. 

Ravnateljstvo 

G L E D A L I Š Č E 

SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE 
CELJE 

Petek, 10. junija ob 20. uri — Rose in 
Budjuhn: Dvanajst porotnikov — Go
stovanje v Šmarju pri Jelšah. 

Nedelja, 12. junija ob 20. uri —-John 
Patrick: Cajnica — Gostovanje v Šent
jurju. 

Sreda, 15. junija ob 20. uri — Camus: 
Nesporazum — premiera — premierski 
abonma in izven. Vstopnice so v pro
daji. 

Četrtek, 16. junija ob 20. uri — Lebović-
Obrenović: Nebeški odred — Gosto
vanje Srbskega narodnega gledališča 
iz Novega Sada. Vstopnice so v pro
daji. 
ob 20. uri — Patrick: Cajnica na Oki-
navvi — Gostovanje v Štorah. 

Petek, 17. junija ob 20. uri — J. St. Po-
pović: Jara malomeščanlfa — Gosto
vanje Srbskega narodnega gledališča 
iz Novega Sada. Vstopnice so v pro
daji. 
ob 20. uri — Rose in Budjuhn: Dva
najst porotnikov — Gostovanje na 
Ljubnem. 

Sobota, 18. junija ob 20. uri — Camus: 
Nesporazum. Sobotni abonma in izven. 
Vstopnice so v prodaji. 

Nedelja, 19. junija ob 15.30 uri — Ca
mus: Nesporazum. Nedeljski popol
danski abonma in izven. Vstopnice so 
v prodaji. 
ob 19.30 uri — Levstik-Griin: Kastelka. 
Gostovanje v Gotovljah. 

Obiskovalce gledališča opozarjamo na 
gostovanje Srbskega narodnega gleda
lišča iz Novega Sada, ki bo v četrtek, 
Idne 16. junija in petek, dne 17. junija. 
Uprizorilo bo delo Lebović-Obrenovića 
»Nebeški odred« in St. Popoviča »Jara 
malomeščanka«. 

MALI ODER 
SLOVENSKEGA LJUDSKEGA 

GLEDALIŠČA CELJE 
Sobota, 11. junija ob 20. uri — Begovic: 

Brez tretjega. Gostovanje v Vitanju. 
Nedelja, 12. junija ob 15.30 uri — Begovic: Brez tretjega. Gostovanje* v 

(Slivnici. 
Sreda, 15. junija ob 20. uri — Begovic: 

Brez tretjega. Gostovanje v Vojniku. 
Sobota, 18. junija ob 19.30 uri — Be

govic: Brez tretjega. Gostovanje v La
porju. 

K I N O 

KINO UNION 
Od 9. do 12. 6. 1960, »OSMA VRATAc, 

jugoslovanski film 
Od 13. do 17. 6. 1960, »DANAŠNJA DE-

KLETA«, italijanski barvni film Csc 

KINO METROPOL 
Od 9. do 13. 6. 1960, »ŽIVI TORPEDU, 

japonski film 
Od 14. do 17. 6. 1960, »OBREMENILNA 

PRIČA«, ameriški film 

LETNI KINO 
Od 12. do 15. 6. 1960, »DO PEKLA IN 

NAZAJ«, ameriški barvni film Csc 

MATINEJA 
Dne 12. 6. 1960, »LIKVIDACIJA«, poljski 

film 

DPD »SVOBODA« 
MLADINSKI KINO CELJE 

Dne 11. in 12. 6. 1960, »OD ŠVARC-
WALDA DO ČRNEGA МОНЈД«, јв-
goslovanski film 

Predstave so vsako soboto ob 15. in 17. 
uri in vsako nedeljo ob 10., 15. ia 
17. uri. 

KINO »SVOBODA« 
ŠEMPETER V SAVINJSKI DOLINI 

Od 11. do 12. 6. 1960, »INTERPOL«, ame
riški film Csc ' 

Od 15. do 16. 6. 1960, »NE OZIRAM SE 
NA PRETEKLOST«, mehiški revijski 
film 

Samo 17. 6. 1960, »ENA NOC V BENET
KAH«, avstrijski barvni film 

R A Z P I S 
Razpisna komisija pri Okrajnem zavodu za socialno zavarovanje 

Za izpostavo MOZIRJE: 

v Celju razpisuje za novoustanovljene izpostave Okraj^nega za

voda naslednja delovna mesta: 

1 šefa izpostave s popolno srednješolsko izobrazibo 

1 likvidatorja kratkoročnih dajatev s popolno srednjo šolo 

Za izpostavo ŠENTJUR: 

1 šefa izpostave s popolno srednjo šolo 

1 li'kvidatorja kratkoročnih dajatev s popolno sredijo šolo. 

Uredništvo: Celje, Titov trg 3 — 
poštni predal 16 — telefon 25-23 
in 24-23 — uprava: Celje, Trg 
V. kongresa 3 — poštni predal 132 
— telefon 23-75 in 20-89 — Tekoči 
račun pri Komunalni banki Celje 
6O3-70-1-656 — izhaja ob petkih — 
letna naročnina 500, polletna 250, 
četrtletna 125 din — posanjezna 
številka 15 din — rokopisov ne 

vračamo. 
Poštnina plačana v gotovini. 

UPRAVNI ODBOR OBRATNE AMBULANTE »EMAJL«, CELJE 

r a z p i s u j e m e s t o 

honorarnega računovodje 
(ev. upokojenec) 

v Obratni ambulanti. 

Prošnjo dostaviti na naslov: Obratna ambulanta »Emajl«, Celje, 

Delavska ul. 18. 

R A Z P I S 
štipendij zo šolsko leto 1960/61 

Komisija za štipendije občinskega ljud
skega odbora Žalec razpisuje na podlagi 
7. in 27. člena Temeljnega zakona o šti
pendijah (Uradni list FLRJ, št. 32-349/55) 
naslednje štipednije: 

2 štipendiji za študij na ekonomski 
fakulteti; 

2 štipendiji za študij na pravni fakul
teti; 

7 štipendij za študij na srednji eko
nomski šoli; 

5 štipendij za študij na dvoletni admi
nistrativni šoli; 

1 štipendijo za študij na šoli za sani
tarne tehnike; 

2 štipendiji za študij na višji šoli za 
socialne delavce; 

3 štipendije za študij na višji šoli za 
telesno vzgojo; 

3 štipendije za študij na višji šoli za 
socialne delavce; 

2 štipendiji za študij na višji gospo
darski šoli; 

6 štipendij za študij na višji pedagoški 
šoli: 

2 štipendiji za matematiko-fiziko, 
2 štipendiji za defektologijo. 

1 štipendija za psihologijo, 
1 štipendija za petje in risanje; 

6 štipendij za študij na učiteljišču; 
1 štipendijo za študij na srednji vzgo

jiteljski šoli; 
6 štipendij za študij na srednji šoli 

za medicinske sestre; 
2 štipendiji za študij na srednji zobo-

tehnični šoli; 
2 štipendiji za študij na babiški šoli; 
8 štipendij za študij na šoli za bol

ničarke; 
1 štipendijo za študij na šoli za hi-

gienike; 
2 štipendiji za študij na šoli za zobne 

instrumentarke; , 
2 štipendiji za študij na srednji glas

beni šoli: 
1 štipednijo za klavir, 
1 štipendijo za godala. 

Prednost pri razpisu imajo otroci pa
dlih borcev in žrtev fašističnega nasilja 
in tisti, ki so prejemali v preteklih le
tih socialno podporo in končno tisti, ki 
stanujejo na območju občine Žalec. 

Štipendije bomo delili za čas, ki je 
po predpisih določen za dokončanje štu
dija. 

Prosilci morajo vložiti prošnjo pri 
ObLO Žalec in jih kolkovati z 250 din 
državne takse. 

Prošnji priložite: 
1. podroben življenjepis; 
2. zadnje šolsko spričevalo ter potr

dilo o vpisu v šolo ali fakulteto; 
3. potrdilo podjetja, ustanove ali za

voda, v katerem sta zaposlena roditelja 
glede višine plače in otroškega dodatka. 
Otroci padlih borcev naj predložijo po
trdilo ZB; 

5. mnenje osnovne organizacije SZDL 
oziroma LMS o prosilcu in njegovi dru
žini. 

Priloge k prošnji se kolkujejo s 30 din 
državne takse. 

Rok za vlaganje prošenj je 26. junij 
1960. 

Komisija za štipendije 
i ObLO Žalec 



Iz življenja štorih Rimljanov 

POJEDINE IN ZABAVE 
Rimljani so jedli trikrat na dan. 

Zajtrik, opoldne skromno kosilo, 
glavni obrok pa so pospravili proti 
večeru. To je bilo pravo kosilo, ki 
je obsegalo vrsto jedi in bilo poseb
no slovesno, če so bili povabljeni 
gostje. V posebni sobi, obednici je 
stala miza, okrog katere so bila raz
meščena tri ležišča. Rimljani so 
jedli leže. Na levo roko so se opi

rali in obenem držali posodo s hra
no, z desnico so jedli s priborom 
ali tudi brez. Miza je praktično slu
žila le za odlaganje skled z jedili in 
praznih posod. Pri bogatejših dru
žinah so imeli sužnja, ki je razpore
dil goste na prostore po že naprej 
določenem vrstnem redu okoli mi
z e . . . Častno ležišče je bilo na levi 
strani milze, prostor za najodličnej-
še goste. Ležišča so imela blazine, 
da je bilo kar najbolj udobno. Stre
gli so sužnji. Vsak je opravljal svo
je delo: natakalj so vino, prinašali 
jedi in odnašali umazano posodo. 
Ker so večinoma jedli z rokami, je 
suženj po vsaki jedi prinesel poso
do z vodo, da so si umili roke. 

Zelo raz iovrs tne so bile oblike 
posod, ki so jih uporabljali pri ko
silu. Od najmanjših skodelic za sol 
in kis, do velikih pladnjev, v kate
rih so največkrat servirali ribe. V 
premožnih hišah je prevladovala 

srebrnina in steklo, medtem ko so 
drugi uporabljali glinasto posodo. 
Po naj.dbah v Celju in okolici, lah
ko siklepamo, da so večiinoma upo
rabljali keramiko in steklo. Redke 
so najdbe iz brona in srebra. 

Obed se je pričel z mrzlo pred-
jedjo. Servirali so jajca, solate, ze
lenjavo, marinirane ribe, mesne je
di. Pri predjedi so pili vino, mešano 
z medom. Glavni del kosila je bil 
sestavljen zopet iz več jedi — pred
vsem iz raznih vrst mesa in zele
njave. Sedaj so servirali čisto vino. 
Da bi lahko pojedli čim več, so si 
dražili grlo s peresi in z bruhanjem 
izpraznili želodec za nova jedila. 

Po glavnem obedu so darovali la-
rom. Za zaključek pojedine so po
nudili močnate jedi in sadje. Po po
jedini so po navadi nadaljevali s 
popivanjem. 2e pri serviranju moč-
natih jedi so pričeli z različnimi za
bavami. Pogosto so začeli zabavo z 
branjem pesmi, katerih avtor je bil 
gostitelj. Najeti godbeniki so zaba
vali goste z igranjem na flavto, 
rog, liro, kitaro in s petjem. Priljub
ljeni so bili nastopi plesalk, komi
kov, pritlikavcev itd. Zelo radi so 
kockali. Kocke so bile po obliki in 
številkah popolnoma podobne da
našnjim. Kockali so za denar. 

Med popivanjem je bila priljub
ljena navada, da so goste obdarili 
z majhnimi darili. Tako so minevale 
ure popivanja, ki se je na koncu 
spremenilo v prave orgije. iNiso bili 
redki primeri, da so se ob razhodu 
sprli in zaključili s pretepi. 

......... ^ ......ЉКоШ 

Rimska skleda in vrč. Oboje je bilo najdeno v Celju in posodi čuva 
Mestni m u z e j . . . 

M A J O R E A T H E R L Y 
ho&e v z a p o r 

Nekoč neprecenljiv letalski as, da
nes ameriški farmar i i hkrati pre
stopnik zakona, je že neštetokrat 
stal pred sodiščem zaradi goljufij, 
ropov in vlomov v poštne blagajne. 
In vendar je bil vedno oproščen, če
prav je vselej svoja dela priznal. Ni 
ga oprostil zagovor advokata, tem

več njegova preteklost in psiholog, 
ki trdi, da hoče bivši major ameri
ških zračnih sil za vsako ceno v za
por zaradi občutka velike krivde . . . 

Kaj je tista velika krivda major
ja Eat'herlya? 

Major Eatherly je 9. avgusta 1945 
poletel v svojem »B 29« proti Ja
ponski. Visoko nad ciljem je storil, 
kar mu je bilo naročeno. Pritisnil 
je na gumb in nekaj sekund pozne
je je pod njim nastal pekel, ki je 
v trenutku uničil življenje stotiso-
čem. Nad valom vročine od enajst 
milijonov stopinj je zrastel gobast 
oblak, znamei je najstrašnejšega 
orožja. 

Poslej je majorja vedno preganja
la vest sokrivde, čeprav bi lahko 
odgovornost preložil na pleča dru
gim, kajti major je bil tisti, ki je 
dejansko končal drugo svetovno 
\"ojno. 

Toda žal tankovestnost današnje
ga ameriškega kršilca zakona ni 
lastna vsem tistim, ki odločajo o 
usodi in bodočnosti sveta . . . 

Mož, ki je odvrgel atomsko bombo 
na Hiroš imo. . . 

RESEN NASVET ... 

Če že morate govoriti o svojih 
težavah in skrbeh, izognite se 
prijateljev in pripovedujte to svo
jim sovražnikom, ki vas bodo 
bolj z veseljem poslušali. 

P O L E T J E 

Poletje je čas, ko postane 
živemu srebru pretesno v ste
kleni cevčici in ko začenja 
zoreti vse, kar je spomladi 
cvetelo in klilo. Poletje raz
gali ljudi do skrajnosti mej, 
ko steznik in krojaška spret
nost odrečeta službo varlji
vega Kljukca. Poletje omaje 
pravila o dostojnosti oblače
nja na zimskih zabavah, ko 
nedostojno globok vratni iz
rez zamenja naravnost soli
den bikini. 

Poletje je tekma za prostor 
na klopi v parku, je zadrega 
staršev pred prodajalnam^ 
sladoleda in mučilnica nata
karice ob pipi za pivo. Polet
je je menda krivo, da Slo
vencem vse življenje ne po
neha žeja. Poletje so vlak: 
podobni ribjim konzervam, ji 
odjuga, ko vidno kopnijo če? 
zimo privarčevani . denarci 
Je čas, ko v uredništvih li
stov odpirajo mape in pre
zračijo debele kupe neobjav
ljenih prispevkov, ko samo 
naiven optimist pričakuje 
hitro rešitev svoje prošnje. Kakšen naslov tej sliki bi dali vi? Točno opoldne? Na kosilo sta poza

bila? Pogovor? — Pošljite nam še vi motive z vašega dopusta! 

Poletje so brenčeče muhe 
v zastrti sobi, v prah presu
šena zemlja na gredah, vonj 
po senu. Poletje je rana zar
ja, dolgi dnevi in kasen po
čitek ljudi na deželi, je doba 
razredčenih bojnih vrst v to
varnah in mestih. 

Poleti dozori tudi spomladi 
rojena ljubezen, je vročična 
nespečnost ob odprtih oknih, 
so jasne mesečne noci, rosna 
jutra in žgoči opoldnevi, ko 
beton in asfalt preženeta še 
leno mačko s pločnika. 

Poletje pa so tudi grozeči 
oblaki, blisk in grom ter hu
dourni nalivi. Je upanje in 
strah kmetovalca in vrtičkar-
ja. Poletje so zlata žitna po
lja, oživljene obale rek in 
morja, je sproščenost otrok 
in mladine daleč od zaprtih 
šolskih vrat. 

Da, poletje je v znamenju 
sonca, je dozorevanje vsega 
življenja v zrelo in plodno 
jesen... j . 
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L e t e č i Gorñan -1909 
S l o v e n e c R u s i j a n š e s t l e t z a b r a t o m a W r i g h t 
Antična I k a r u s , Leonad ro d a 

Vinci, L i l ien tha l in za nj imi cela 
v r s t a učenjakov, š^portni'kov ter 
la ikov — vsi so drobec za d r o b 
cem uresničeval i č lovekov večni 
sen, da bi pos ta l i tud i p t i cam 

e n a k i . . . 
V e n d a r ro js tvo p ravega le ta l 

s t v a p r i p a d a dva jse temu stolet
ju, ko s ta Amer ikanca b r a t a 
Wr igh t leta 1903 vgrad i la v svojo 
jedr i l ico mo to r in poletela . Njun 
p rv i let j e t ra ja l 13 sekund , pole

t e l a sta 30 m e t r o v daleč in 3 m e 
t re visoko. Pole t j e bi l t ako dolg, 
kol ikor mer i jo danes kr i la ve l i 
k ih po tn i šk ih l e t a l . . . 

Za le ta ls tvo so se ogreli po 
vsem svetu in tud i p r i nas . Leta la 
so gradi l i pionir j i le ta ls tva k a r 
sami , saj izkušenj proizvodnje na 
tekočih t r akov ih ni bilo. 

P rv i Jugos lovan , k i j e vzletel , 
je bil E d v a r d Rusi jan iz G-orice. 
Le ta 1909 je poletel s svoj im 

»EDO 1« 60 m e t r o v daleč . Cez 
neka j dni j e poprav i l svoj r ekord 
na 600 met rov . Uspehi drugih le
ta lcev so ga vzpodbujal i , kaj t i 
istega le ta j e F rancoz Louis Blè-
riot na svojem enokr i lcu pre le te l 
Cana l La Manche . 

Rus i jan se j e spr i ja te l j i l z Du-
brovčanom Mihaj lom Merćepom, 
p r a v tako navdušen im le ta lcem in 
kons t ruk to r j em letal . Oba s ta z 
združenimi močmi gradi la , le ta la , 
navduševa la in zaman pr ičako
vala večjo pomoč. Začela s ta p r i 
rejat i l e ta l ske mi t inge in t ekmo
vanja . Le ta la s ta od mes ta do 
mes ta v svoj ih k r h k i h in š ibkih 
'Strojih, za k a t e r e se d a n d a n e s 
čudimo, da so sploh poletel i od 
t rde m a t e r e zemlje. 

Decembra v le tu 1910 je E d v a r d 
Ruisijan letel n a d Beogradom. 
Njegov p ropagandn i polet se j e 
t rag ično končal . Trešči l j e n a r a v 
nost v zidove Ka lemegdanske 
t r d n j a v e in se ubil . 

K r a t k a j e bila le ta lska doba 
p rvega letečega Jugos lovana Ed
va rda Rusi jana . Toda bil je pionir 
našega letals tva. Za t iste čase, ko 
j e bila vsa t ehn ika p rome ta šele 
v razvoju j e bil tudi med pionir j i 
le ta ls tva v svetu, saj je bil eden 
izmed s to te rn ikov svojega časa, 
ki so začeli obdobje človekovega 
osva jan ja z račn ih višav. 

K. 
Takšno je bilo prvo letalo »EDO 1« s katerim se je dvignil prvi Jugo

slovan Edvard Rusijan iz Gorica 

To je bil Edvard Rusijan, prvi leteči 
Slovenec in Jugos lovan . . . 

MISLI 
# Glej v vsakem prijatelju 

QÌoveka, ki lahko postane tvoj 
sovražnik in v vsakem sovražniku 
bitje, ki ti lahko postane prijatelj. 

Ф Nesrečen je tisti, ki išče po
polno žensko, še bolj pa oni, ki 
trdi, da jo je našel... 

M I S T E D I M O 
Kozerija 

Kakor je bil prejšnji večer sklenil, je naš tovariš Zaletel 
že navsezgodaj začel svojo novo akcijo. Privihral je v urad, 
ko so čistilke ravno zaklepale svoja »osnovna sredstva« v 
ropotarnico. 

— Štednja, tovarišice, štednja! Vsak prihranjeni dinar je 
važen. Da, tovarišice, pri dinarju je treba začeti... — 

— Tovariš šef, v straniščih ni toaletnega papirja, — je 
zajavkala zajetna Anika. 

— Že zopet? Kaj pa je treba toliko papirja? Papir je zelo 
važna surovina, me razumete? Zelo, zelo važna! Gozdove po
dirajo za papir. Ali sploh veste, da je papir iz lesa? Les pa 
je drag, zelo drag? — se je izprsil šef Zaletel in kar sijal od 
zadovoljstva. Se ta dopoldan bo podjetje preveval duh šted
nje. Štednja od dinarja naprej. Štednja povsod. Nobenega 
gesla na zidu, kaj še?! Štednja mora priti v meso in kri, da v 
meso in kri... 

— Ampak, tovariš šef, papir v straniščih mora biti. Mi
slite na higienske predpise? — so se upirale čistilke. 

Zaletel se je čohljal za ušesom. Koliko bi se dalo prište-
diti, če bi ne bilo teh inšpekcij in predpisov, si je mislil. To 
je treba premisliti... Temeljito premisliti... 

Sedel je za mizo in se poglobil v računanje: 
V podjetju je sto petdeset ljudi. Trije papirji bi bili do

volj za enega na dan. Zaletel se je poglabljal in poglabljal v 
račune. Tako se je poglabljal, da ni videl kako uslužbenci 
polnijo pisarne, da so začeli zvoniti telefoni, ropotati stroji in 
šumeti papir. 

— Anika, prinesite zavojček toaletnega papirja! — je 
vneto velel. 

Trikrat sto petdeset je štiri sto petdeset. To je povprečje. 
Recimo eni več, drugi manj. Da, da, tako je treba začeti... 

Anika je prinesla zavitek in v negotovosti obstala sredi ] 
šefove sobe. 

— Aha, ste že tu, tovarišica. Cas je zlato. Tako, zdaj pa 
preštejva, koliko teh papirjev je v zavitku. Preklemano po
vršna embalaža brez navedbe količine. Vidite kako malomar
nost tovarne toaletnega papirja krade moj dragoceni čas? — 

Zaletel je pretrgal ovoj in začel šteti: Ena, dva, tri, 
štiri... — 

— Štejte za mano, Anika, človek se pri štetju zmoti. 
Štejte! — 

Na šefovi mizi je brnel telefon. Zaletel je dvignil slušalko 
in zakričal: 

— Centrala, prosim ne motite me in štedite s pogovori! — 
Sedemnajst, osemnajst, devetnajst, dvajset... 
Nekdo je potrkal. Vstopila je tajnica... 
— Prosim, tovarišica Irma, ne motite me. Pozneje, po

zneje ... — 
Dvaintrideset, triintrideset, štiriintrideset... Papir se je 

zvijal, frfotal in se gubal... 
— Tako, Anika, dva zavojčka papirja za vse oddelke bo 

dovolj. Vidite Anika, tako se štedi. Nič več kot dva zavojčka! 
Sva se razumela? — Pokličite mi, prosim, tajnico, ko ravno 
odhajate, tovarišica Anika. — 

— Dobro jutro, tovarišica Irma, kaj je novega? je nago
voril tajnico, ko je vstopila. 

— Šefu komerciale bi morali dati material, ki ga rabi 
za konkurs. Vse imate pripravljeno v mapi. — 

— Da, seveda. Kar vzemite... — je drobnel Zaletel in si 
mei roke. 

— Prepozno, vlak, s katerim bi moral tovariš komerci
alni na pot, je menda že odpeljal. — 

— To je neznosno, tovarišica Irma! Se zavedate, kako 
važna je konferenca, ki bi se je moral udeležiti komercialni? 
Tu gre za milijonske posle... Naročite avtomobil in rezer
virajte prostor v letalu. Komercialni mora takoj na pot. Ra
zumete, takoj !... J. K. 


